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Občinski praznik — sestavni del 
revolucionarne 
poti 

horovan lu v Celiu le govoril sekretar Glavnega odbora 
u'uditva Slovenije tov. Franc Kimovecž.ea 

MED ŠTEVILNIMI PRIREDITVAMI IN PROSLAVAMI NA 
CAST 15-LETNICE OSVOBODITVE TER 20. IN 22. JULIJA SMO 
V CELJU IMELI TUDI DVE MANIFESTACIJI , KI ZARADI SVO
JEGA PO.MENA ZASLUŽITA VEG POZORNOSTI. TO STA VELI
KO ZBOROVANJE NA VEČER PRED OBČINSKIM PRAZNIKOM 
TER SKUPNA SLAVNOSTNA SEJA OBČINSKEGA LJUDSKEGA 
ODBORA IN OBČINSKEGA ODBORA ZVEZE BORCEV. 

Prvi del zborovanja na Slandro-
ve/n trgu pri spomen¡!<u NOB je bil 
posvečen padlim borcem za svobo
do, v nadaljevanju pa je po uvod
nih besedah predsednilca Občinskega 
»dbora SZDL Draga Špendla spre
govoril sekretar Glavnega odbora 
SZDL Slovenije Franc Kimovec-
2iga. 

Praznovanje 15-letnlce osvobo-
iHtve, je začel svoj govor tov. Ki-
eovec, je pravzaprav uvod v pre
bave 20-Ietnice naše ljudske revo-
jacije. V ta čas seže tudi zgodovina 
praznika občine Celje. Ustanovitev 
Celjske čete 20. julija 1941. leta je 
pomenila v tedanjih' razmerah ne
navadno smel in dalekosežen po
dvig. Organiziran odpor, ki ga je 
pripravljala, začela in do zmagovi
tega konca uspešno vodila KPJ s 
tovarišem Titom na čelu, je torej 
lašel med celjskimi delavci že juli
ja 1941. leta junake, ki se jim bo 
шога1а vsaka generacija posebej 
oddolžiti, če bo hotela doumeti 
g-loblji smisel vsega svojega priza
devanja za boljše življenje. Velik 
pomen praznovanja občinskih praz
nikov, katerih rojstvo so pomembni 
datumi iz naše ljudske revolucije, 
je prav v tem, da se prebivalci ob
rane vsako leto posebej vsaj za kra
tek čas pomudijo na izvoru naše se
danje in jutrišnje sreče. Moč in 
ugled, ki ga uživa Zveza komuni
stov Jugoslavije med našimi ljud
mi in v svetu, slonita na junaških 
dejanjih njenih članov, na podpori, 
ki jo je v najtežjih časih za narode 
Jugoslavije dobila od vseh delov-
Mih ljudi organ^ziranih v Osvobo
dilni fronti, predhodnici Socialistič-
•e zveze delovnih ljudi Jugoslavije. 
Zato vaš občinski praznik ni samo 
vaše slavje marveč bistvena sesta
vina revolucionarne preteklosti na
rodov socialistične Jugoslavije. l e 
ía dejstva tudi v prazničnih dneh 
>e gre pozabiti. 

Mesto Celje, ki je leta 1939 štelo 
15.000 prebivalcev in je nudilo bo
ren zaslužek le okrog tri tisoč de
lavcem, je v 15. letih po osvobodit
vi več kot podvojilo število prebi
valcev ter nudi zaposlitev 18.360 
delavcem, kar je več kot 6-kratno 
predvojno število. Struktura prebi
valcev se je v tem kratkem času 

povsem spremenila. V kmetijstvu 
aktivnega prebivalstva je le še 16%. 
dočim je ves ostali del 84% akti
ven v gospodarstvu in v javnih 
službah. Narodni dohodek je od 11 
milijard leta 1952 narasel na 18 mi
lijard in pol letos. Vsak v gospo
darstvu aktivni prebivalec občine 
ustvarja povprečno 714.000 din na
rodnega dohodka letno. Samo teh 
nekaj številk govori o izredno hitri 
rasti narodnega dohodka, kar je po
sledica sproščanja ustvarjalne mo

či delovnih ljudi zadnjih 15 let po 
osvoboditvi. 

Letos praznujemo tudi 10-letnico 
delavskih svetov, ki so že v tem 
času, ko se naše gospodarsko in 
družbeno življenje šele sprošča v 
prehodnem obdobju gospodarske 
nerazvitosti potrebnih administra
tivnih vezi, močno uveljavili. 

Problemi razvijanja notranjega 
demokratlzma v kolektivih posta
jajo vsak dan bolj pereči, ker imajo 
odločitve organov samoupravljanja 
dalekosežne posledice za sam ko
lektiv, za komuno in za širšo skup
nost. Uveljavljanje delavcev iz pro
izvodnje v vsem družbenem doga
janju izven gospodarske organiza
cije bo poleg drugega pospešilo 
razvoj ostalih panog gospodarstva 
kot kmetijstva, obrti, trgovine, go
stinstva itd. 

Zadružni sveti se uče in zgledu

jejo na praksi delavskih svetov. Čim 
bolj bo v le-teh prihajala do Izraza 
pobuda vseh delavcev, tem boljši 
politični pogoji bodo tudi za hitrej
šo rast kmetijskih zadrug v dobro 
organizirane socialistične kmetijske 
gospodarske organizacije. Razne 
oblike gospodarskega sodelovanja 
bodo pospešile rast socialističnih 
odnosov na vasi le v tem primeru 
če bodo dale kmetu proizvajalcu in 
skupnosti ustrezne ekonomske re
zultate. Cim bolj bo tudi kmet spo
znaval prednosti vsestranskega na
predka z družbenih osnov, tem
bolj se bo razvijala njegova ustvar
jalnost v vseh smereh, kar bo ob
čutno ustalilo osebni in družbeni 
standard delovnih ljudi. Pri tem se 
veliko nalog postavlja pred same 
stanovanjske skupnosti in krajevne 
odbore, ki naj občinski ljudski od
bor osvobode drobnih problemov, da 
se bo z vso zavzetostjo posvetil šir
šim in ključnim problemom ko
mune. 

Hitra rast gospodarskih organi
zacij in rastoče osebne in družbene 
potrebe so v tem času zadajale de
lavskim svetom, družbenim orga
nom in ljudskemu odboru ter nje
govim svetom in komisijam vrsto 
neodložljivih nalog. Ti organi ne
posredne socialistične demokracije 
bi brez razumevanja in neposredne 
pomoči delovnih kolektivov in vseh 
prebivalcev občine ne mogli reše
vati komunalnih problemov, stano
vanjske izgradnje, kulturne, pro
svetne, zdravstvene probleme in 
probleme drugih javnih služb. 

(Nadaljevanje na 2. strani)-a 
Med zborovanjem na Slandrovem trgu 

Tovariš Kimovec med govorom 

Krajevni praznik v Preboidu 
Kakor vsako leto so tudi letos 

krajevna organizacija SZDL in osta
le množične organizacije Prebolda 
priredile praznovanje krajevnega 
praznika in dneva vstaje sloven
skega ljudstva. 

Praznovanje se je pričelo v ne
deljo 17. julija, ko so bile pri Domu 
Svobode nogometne tekme, na ka
terih so sodelovala moštva okoli
ških društev Part izana. Zatem so 
odprli samopostrežno trgovino. Od 
ponedeljka do četrtka je bila na spo
redu še vrsta športnih prireditev — 
košarkarski turnir, tekmovanje v od
bojki, rokometni turnir in atletsko 
tekmovanje. Na vseh prireditvah so-
množično sodelovala društva Part i
zan. 

V okviru praznovanja je bila v 
četrtek zvečer tudi proslava pri spo
meniku padlih borcev, ki so se je 

poleg številnih vaščanov udeležili 
tudi zastopniki družbenih in poli
tičnih organizacij. 

Zadnji dan slavja, 22. julija pa 
so poleg »lova na lisico« in spret-
nostne vožnje za mopediste otvo
rili 'kar dva pomembna objekta — 
dom ljudske tehnike, ki ga je v ce
loti investirala ljudska tehnika sa
ma, ter strelišče strelske družine 
»Slavko Slander«, za katerega so 
sredstva prispevale posamezne go
spodarske organizacije. 

Tako je bil letošnji krajevni praz
nik Prebolda izpolnjen z bogato 
družbeno kakor športno dejavnostjo, 
ki je pokazala nenehno rast tega 
kraja na poti naše graditve. 

PROSLAVE TUDI V VOJNIKU 
IN ŠKOFJI VASI 

V spomin na prve talce, ki so 
padli 22. julija 1942. leta v Starem 
piskru, praznujejo prebivalci Voj
nika in Škofje vasi ta dan tudi kot 
svoj krajevni praznik. Kakor v Voj
niku, tako so tudi v Skofji vasi pri
pravili bogat program prireditev in 
proslav. Tako so v Vojniku med 
drugim organizirali pohod parti
zanskih patrulj v Ivence ter pripra
vili njihov veličasten sprejem v Voj
niku. V Skofji vasi pa^so pri pro
slavljanju sodelovali člani skoraj 
vseh tamošnjih organizacij od ga
silcev, strelcev, članov Par t izana in 
drugih. 

Deiegacija 
CELJSKEGA MESTA IN OKRAJA 

NA POLJSKEM 
Prvi tesnejši prijateljski stiki med 

mestom Kaliszem ter Celjem so bili 
ustvarjeni lani ob obisku delegaci
je tega poljskega mesta in okraja 
v Celju. Takrat so se poljski gostje 
sešli z najvidnejšimi predstavniki 
celjskega mesta in okraja ter se v 
pogovorih z njimi seznanili z na
šimi stremljenji, delom in načrti. 
Obiskali pa so tudi delovne kolekti
ve in se poglabljali v delo samo
upravnih organov. 

Pretekli teden pa je štiričlanska 
delegacija celjskega mesta in okra
ja vrnila obisk poljskemu mestu. V 
njej so Franc Simonič, Riko Jer
man, Franc Rupret in Anton Aškerc. 

Spomenik 
padlim borcem 

v Straniceli 
V okviru praznovanja dneva vsta

je je odbor Zveze borcev na Strani
cah odkril spomenik padlemu borcu, 
fci je pokopan ob glavni cesti Ma
ribor—Celje»;,v bližini avtobusne po
staje Laznik. Svečanost je bila v 
nedeljo popoldne in se je je udele
žilo lepo število ljudi iz Stranic in 
okoliških krajev. Po govoru tovari
ša Sodina in recitacijah šolske mla-
"•ine je spomenik odkril predsednik 
občinskega odbora Zveze borcev v 
Konjicah tov. Tone Šporer. 

V. L. 

VREME V NASLEDNJIH DNEH 

Do konca julija nestalno s pogo
stimi padavinami, a v začetku avgu
sta lepo vreme. Nekako od 5. avgu
sta dalje zopet nestalno s padavi-
•lami. 

SPREJET JE PROGRAM ZA 

gradn jo kul turnega centra 
v Cel ju SKUPNA SLAVNOSTNA SEJA OBČINSKEGA LJUDSKEGA OD

BORA IN OBČINSKEGA ODBORA ZVEZE BORCEV — LETOS 55 
STANOVANJ ZA BORCE 

Ob obletnici ustanovitve Prve 
celjske čete ter na čast petnajstlet
nice osvoboditve je bila v sredo, 
20. julija popoldne, v veliki dvo
rani Narodnega doma skupna slav
nostna seja Občinskega ljudskega 
odbora in Občinskega odbora Zveze 
borcev v Celju. Razen članov oheh 
forumov so seji prisostvovali tudi 
častni meščani Ivan Kokalj, inž. 
Blaž Pristovšek, Fran Roš, Martin 
Kač, Janko Orožen nadalje mnogi 
predstavniki političnih in družbenih 
organizacij, delovnih kolektivov itd. 

V uvodnem delu zasedanja je 
podpredsednik Občinskega ljudske
ga odbora Beno Krivec orisal velik 
razvoj celjskega mesta in občine v 
letih po vojni. Ko je analiziral ve
lik porast družbenega bruto proiz
voda in prav tako narodnega do
hodka, razširitev in nastanek novih 
industrijskih podjetij je dejal: Vse 
to potrjuje, da so se delovni ljudje 
celjske občine v polni meri zavedali 
svoje dolžnosti in da so dali vse od 
sebe, da dosežejo čim prej blago
stanje in si ustvarijo boljše življenj
ske pogoje. Res je, da je tudi po 
petnajstih letih uspešnega razvoja 
ostalo več problemov nerešenih. 
Predvsem mislim tu omeniti neskla
den razvoj posameznih panog go
spodarstva, ki je šel v tej smeri, da 
se je zelo hitro razvijala industrija, 
zaostajalo pa je kmetijstvo, obrt, 
trgovina, gostinstvo, komunala ter 
druge dejavnosti, ki neposredno 
vplivajo na življenjske pogoje pre
bivalstva. Ostali so nerešeni števil
ni komunalni, šolski in drugi pro
blemi. V Celju je še poleg tega ne
rešeno železniško vozlišče itd. 

Z razliko od prejšnjih let moramo 
letos pri planu upoštevati vse real
ne osnove za povečanje proizvodnje 

in narodnega dohodka, ki služi kot 
materialna osnova za reševanje 
vseh ostalih problemov. Pogoji za 
gospodarski razvoj naše komune so 
ugodni. Pri tem pa se je treba upi
rati na lastne materialne vire, to 
se pravi, na sredstva podjetij in na 
združena sredstva. Skratka, gre za 
to, da bodo sredstva, ki se formi
rajo v okviru komune, bodisi, pri 
samih gospodarskih organizacijah 
ali komuni, res najbolj smotrno an
gažirana ter tako dajala čim večji 
dohodek in rentabilnost. Reševanje 
problemov družbenega standarda 
sloni v celoti na materialnih mož
nostih komune. 

Svoj govor pa je končal z bese
dami: Trdno sem prepričan, da bo
do številni problemi razvoja naše 
občine ob petnajstletnici osvobodi
tve in proslave našega občinskega 
praznika našli vsestransko razume
vanje in podporo pri vseh delovnih 
kolektivih in prebivalstvu v želji, da 
bi se v prihodnje še tesneje pove
zali v okviru naše komunalne skup
nosti za uresničevanje bodočega 
perspektivnega plana v korist obči
ne in celotne na^e domovine. 

V nadaljevanju slavnostne seje je 
ljudski odbor pregledal izpolnjeva
nje sklepov, ki jih je sprejel na lan
ski slavnostni seji v počastitev ob
činskega praznika. Tako je pred
sednik sveta za stanovanjske zadeve 
Alojz Napret poročal, da je ljudski 
odbor ob sodelovanju Občinskega 
odbora Zveze borcev ugotovil, da 
je na območju naše občine sto de
set borcev, ki nimajo zadovoljivo 
rešenega stanovanjskega vprašanja. 
V smislu sklepov lanskoletne seje 
je reševanje tega vprašanja na naj
boljši poti. Tako je že doslej osem 
borcev dobilo nova stanovanja, v , 

naslednjih mesecih pa bo rešenih še 
35 primerov. In končno tudi v no
vem 107-stanovanjskem bloku ob 
Drapšinovi cesti je dvanajst stano
vanj določenih za bivše borce. Tako 
bo letos rešenih vsega skupaj 55 
primerov, ostali pa bodo prihodnje 
leto. Ob koncu svojega izvajanja je 
tovariš Napret še ugotovil, da go
spodarske organizacije in ustanove 
kažejo veliko zanimanja za priori
tetno reševanje stanovanjskega 
vprašanja bivših borcev. Zato bo 
tudi sklep, kot si ga je zadal ljud
ski odbor, zadovoljivo rešen. 

O izvajanju drugega sklepa z 
lanskoletne slavnostne seje, to je o 
razpisu natečaja za urbanistično 
ureditev novega mestnega središča, 
pa je poročal tov. Rado Jenko. Tudi 
ta sklep je bil v redu izpolnjen. Ta
ko so bili prav v prazničnih dnevih 
razstavljeni osnutki za ureditev no
vega središča mesta Celja. V sklo
pu novega mestnega središča pa bo 
zgrajen tudi kulturni center Celja. 
Da bi gradnjo tega centra pospe
šili, je ljudski odbor sprejel pripo
ročilo sveta za kulturo o gradbenem 
programu za gradnjo kulturnega 
centra v Celju. Poleg tega je spre
jel še načelni sklep, da naj se po
samezni objekti bodočega kulturne
ga središča celjskega mesta izgra
jujejo postopoma. Spričo tega je 
priporočil projektantom, da naj iz
delajo premišljene povezave med 
posameznimi deli centra, oziroma 
poslovnimi prostori. Istočasno pa 
je ljudski odbor celjske občine 
odobril še predlog o razpisu javne
ga natečaja za izdelavo idejnih 
osnutkov za objekte, kot jih določa 
gradbeni program za gradnjo kul
turnega centra v Celju. M. B. 



Žrtve Celjske cete niso bile zaman 
IZ GOVORA TOV. FRANCA KIMOVCA-2IGE N A ZBOROVANJU V CELJU 

(Nadaljevanje s I. strani) 
Na vsfih teh področjih je v zad

njih 15. letih viden napredek, če
prav še zdaleč ne zadovoljuje vseh 
potreb prebivalcev občine. Regula
cija Savinje se približuje zaključku. 
Komunalne usluge, ki so' skromno 
zadovoljevale potrebe malega mesta 
ne ustrezajo novemu času. Nara
ščajočega priliva delovnih ljudi v 
mesto ne dohaja stanovanjska iz
gradnja, potrebe po gospodarskih 
kadrih niso pokrite z obstoječimi 
šolami itd. Kako rešiti te in niz dru
gih nalog, to so vprašanja, ki se 
zastavljajo ob 15-Ietnici občinskega 
praznika slehernemu prebivalcu v 
občini. Čakati, da bo nekdo od zu
naj prinesel načrte in sredstva za 
to, bi bil jalov posel. Delovni ljud
je v Celju so oprti na lastne vire 
našli svoje rešitve in sicer z zbi
ranjem sredstev za komunalni sklad 
in s prostovoljnim delom. Samo v 
letu 1959 so te akcije dale sto tri
deset tisoč ur prostovoljnega dela, 
kar predstavlja nad 40 milijonov 
ustvarjene vrednosti. Za letos je 
sprejetih obveznosti za okoli 300.000 
ur prostovoljnega dela ter je doslej 
izvršenih nad 90.000 ur. Pri tem so 
se zlasti odlikovali kolektivi žele
zarne Štore, Aero, Toper, Savinja, 
Tovarna emajlirane posode in or
ganizacija Ljudske mladine. 

Seveda pa vseh problemov, ki jih 
povzroča tako hitra rast gospodar
skih in družbenih odnosov ni bilo 
mogoče rešiti v teh 15. letih. Treba 
bo na osnovi dosedanjih izkušenj 
še bolj smotrno in skladno reševati 
vse obstoječe in nastajajoče težave. 
Del teh nalog bo zaje! bodoči per
spektivni plan. Nadaljnja decentra
lizacija družbenih sredstev bo nala
gala komunam, gospodarskim orga
nizacijam, javnim službam in usta
novam še mnogo večjo odgovornost 

kakor doslej. S tem, kako hitrim in 
s kakšnim uspehom bomo tudi v 
bodoče sposobni reševati probleme 
našega gospodarskega in družbene
ga življenja ob popolni zainteresi
ranosti delovnih ljudi, bomo največ 
prispevali k lastnemu napredku in 
razreševanju notranjih protislovij v 
socializmu. 

MEDNARODNI P0L02AJ NAM 
NE PRINAŠA LE UGLEDA 

temveč nam nalaga tudi soodgo
vornosti za nadaljnji razvoj med
narodnih odnosov. Politika aktiv
nega sožitja med narodi se ne more 
zreducirati na koeksistenco med 
dvema blokoma, kar je nazorno po
kazala propadla konferenca na vrhu 
Velike sile, ki ne spoštujejo niti su
verenosti ozemelj velikih sil niso v 
statiju rešiti perečih mednarodnih; 
problemov. Vrsta izvenblokovskih 
držav, zlasti azijsko-afriških, se na
haja v izrednih gospodarskih te
žavah, kar predstavlja stalno ne
varnost za mešanje velikih v njiho
ve notranje zadeve. Moralna pomoč 
in navezovanje vsestranskih stikov 
s temi deželami nam nalaga vrsto 
zelo resnih nalog, ki jih moramo 
opravljati vestno in z vso odgovor
nostjo, ker s tem največ prispevamo 
k vsestranskemu jačanju pogojev za 
trajen mir v svetu. 

Naši narodi so prestali preveč 
gorja v preteklosti, da bi ne znali 
ceniti osvobodilnih bojev še do vče
raj zatiranih kolonialnih narodov. 
Idejno politična in akcijska enot
nost naših narodov, ki ju predstav
ljata Zveza komunistov in Sociali
stična zveza nas usposablja za re
ševanje odgovornih dolžnosti do 
sebe in do vseh narodov sveta ne 
glede na njihovo trenutno družbe
no politično ureditev. Le v pogojih 
boja za trajen mir se lahko v vsaki 

deželi uveljavljajo družbeno na
predne sile z delavskim razredom 
na čelu in s tem prispevajo k ja
čanju socialističnih sil v svetu. 

Glede na naš družbeni sistem, ki 
sloni na delavskem samoupravlja
nju v gospodarskih organizacijah in 
družbenem upravljanju javnih služb 
pomeni vsak napredek v tej smeri 
najobjektivnejšo kritiko tako kapi
talistične kakor tudi državno biro
kratske družbene ureditve, katero 
so prerasle proizvodne sile, ki zahte
vajo nove resnično socialistične 
družbene odnose. 

Zakaj nas psujejo, če imajo oprav
ka z lastnimi težavami in to v času 
ko je človeški um prodrl v vesolje. 
To spoznanje nalaga slehernemu 
človeku, ki opravlja kakršno koli 
javno službo, da spoštuje in vse
stransko razvija sposobnosti sočlo
veka, kar velja za nas, se prav tako 
postavlja v mednarodnih odnosih 
Socialistični družbeni odnosi zno
traj dežele pogajajo socialistično 
politiko v mednarodnih odnosih. Ce 
jim naša samostojna mednarodna 
politika, ki je v interesu našega, ka
kor tudi vseh ostalih narodov v 
svetu, ni všeč, potem ni mogoče re
či, da delajo za mir. V mednarodnih 
odnosih 15 let ni veliko, celo za ob
čino kot smo videli, premalo, da uT 
rešili vsaj glavne probleme; vendar 
je v vsakem pogledu precej in lah
ko rečemo, da žrtve celjske čete niso 
bile zaman. Nasprotno, že danes 
uživamo bogate plodove takratne 
smele odločitve in od nas v mnogo-
čem zavisi, da bodo ti plodovi v bo
doče še večji. Delovni ljudje celjske 
občine so v teh letih pokazali, da 
se zavedajo pravic pa tudi dolžno
sti, ki jih imajo do sebe in do vse 
naše skupnosti. 

Drugi del slavnostnega zborova
nja sta izpopolnila godba na pihala 
2PD »France Prešeren« ter moški 
komorni zbor. 

V zadnjem tednu 
po domovini 

Ceter tek . 21. ju l i j a 
V OKVIRU PROSLAV na ("ast d n e v u 

v s t a j e so v Ljubl jani odkri l i spomenik 
Borisu Kidriču, , e n e m u izmed najpo
m e m b n e j š i h osebnost i naše soc ia l i s t i čne 
revo lu c i j e . 

Pe tek , 22. ju l i j a 
V POČASTITEV d n e v a v s t a j e s loven 

s k e g a l j u d s t v a so bile po vseh mest i l i 
in kru j i l i s l a v n o s t n e p r o s l a v e . 

Sobota . 23. ju l i j a 
V LESKOVCU IN ĐEVDJELIJ1 se j e 

zače l drug i f e s t iva l grad i te l j ev avtomo
b i l ske ce s te »Bratstva in enotnost i« . 

V P L L J U se j e začel sedmi fcstiviil 
j u g o s l o v a n s k e g a f i lma . 

N e d e l j a , 24. j u l i j a 
NA O H R I D U so odprli nov poči tniški 

dom poš tn ih , t e l e fonsk ih in te legrafsk ih 
d e l a v c e v J u g o s l a v i j e . Leži tik ob j e z e r 
ski obal i , v a n j pa so vložil i SS mi l i jonov 
d i n a r j e v . 

P o n e d e l j e k , 25. ju l i j a 
AVTO.MOBILI Z a s t a v a 6ÖU. k a t e r i h p r o 

d a j a j e b i l a z a č a s n o u k i n j e n a , so vnov ič 
n a p r o d a j p o d o s e d a n j i h c e n a h . 

Torek , 26. ju l i j a 
IZ RABCA na is trski obali j e prvič 

odpe l ja l na otok Cres 220-tonski t ra jek t 
»Vanga«. ki bo o d s l e j dvakrat d n e v n o 
vzdrževa l redno zvezo na te j 1-4 mi l j 
dolgi morsk i progi . T r a j e k t bo lahko 
naenkrat s p r e j e l 200 osebnih avtomobi
lov in 200 potn ikov . Vožnja z nj im bo 
traja la d v e uri . 

S r e d a , 27. ju l i ja 
D A N VSTAJE H r v a t s k e t e r Bosne 

H e r c e g o v i n e . V p o č a s t i t e v p r a z n i k a b< I 
i m e l i v o b e h r epu ib l ikah več p r o s i 
n a m e n u p a b o d o iz roč i l i t ud i p r e n e 
tere n o v e o b j e k t e . 

Mozirski gasilci 
so dobili nov 
orodni avtomobi 

v nedeljo, 17. t. m. so člani pro. 
stovoljnega gasilskega društva v 
Mozirju dobili nov orodni avto. 0\ 
tej priložnosti so pripravili uspelo 
prireditev, katere so se udeležili tu. 
di številni gosti. Nekaj od teh jiji 
kaže tudi naša slika, ki je bila po. 
sneta med gasilsko parado Novenni 
avtomobilu je botroval pomočnil 
državnega sekretarja za notranj 
zadeve LRS general-major Ivan Li 
košek-Jan, ki ga je naš reporte 
»ujel« prav v trenutku, ko je о\ 
avtomobilu razbil steklenico pene
čega vina. Tako je bilo opravljena 
botrovanje novemu vozilu. 

POGLED 
PO 

SVETU 
Vroče pasje dni, ki jih v naših 

krajih skoraj ni več, 2e nekaj 
časa sem \vladajo tu svetovnem 
položaju. Na dnevnem redu kot 
žarišče svetovnih nasprotij sto
jita Kongo in Kuba. V Kongu se 
je sicer kmalu pokazalo, da do 
spopada nasprotujočih si sil ne 
sme in ne more priti. Doba inter
vencij s klasičnimi izgovori ko
lonialnih gospodarjev, češ da gre 
za zaščito belcev, premoženja in 
morebvti še raznih krščanskih 
vrednot, ta doba je za nami. OZN 
in njen Varnostni svet je prišel 
prav in vsi, ki so ga pokopavali 
kot nekako mednarodno govorni
ško tribuno brez vsake moči de
janja, so morali te dni priznati, 
da je taka porovnalna in urav-
nalna mednarodna institucija za
res potrebna. 

Belgija se seveda upira, ven
dar je bila toliko oprezna, da ni 
priznala Combe, eksponenta ve
likega kapitala v Katangi. Doma
čin Combe je morebiti novost za 
Afriko, ni pa novost za človeško 
politično zgodovino. Poincaré je 
nekoč zabrusil poslancem, da po
slanci ne ljubijo domovine, am
pak svoj volilni okraj, kjer boga
te, in že pri Demostenu se je vi
delo, da mu je bilo več za aten
ski polis kakor za helensko skup
nost. Ce je Combe posegel po 
protikomunističnih geslih, to toli
ko bolj potrjuje naše gledanje na 
imperializem. Ce se je Belgija ra
da ponašala z vzornim sožitjem 
Kongožanov in Belgijcev, je to 
samo en dokaz več, da bakla, ki 
je bila vržena po drugi vojni v 
Afriko, ne bo več ugasnila, do
kler ne bo zadnji afriški deželi 
zažarel svit svobode in neodvis
nosti. In to kljub stiski, kljub 
težavam v preskrbi, v organiza
ciji, v gospodarstvu in vladanju 
sploh! To vidijo celo države, ki 
so nedavno še mislile, da ekstra-
profitov iz kolonij ne bo nikoli 
konec. Tudi Anglija ni' priznala 
neodvisnosti Katange niti ni odo
brila belgijske intervencije. 

In za njo vrsta nekdanjih ve
likih kolonialnih držav. Gre za to, 
kakor je dejal Macmillan na lan
skem potovanju po Afriki, kdo 
bo osvojil srce Afrike, njenega 
duha! 

Kuba, znana vsemu svetu po 
sladkornem trsu in po Heming-
wayu, se je uprla napol kolonial
ni odvisnosti od ZDA, ki imajo na 
Kubi 800 milijonov dolarjev vlo
ženih v ključne gospodarske vire. 

Kuba je zdaj pred Varnostnim 
svetom. Ni čudno, če so ZDA in 
z njimi nekatere zahodne države 
zoper to, češ te plenice naj se 
operejo v OAS, v organizaciji 
ameriških držav, ne pa pred 
vsem svetom. Stvar seveda ni 
preprosta, na Kubi je bil Miko-
jan, na Kubo je prišla sovjetska 
nafta, kubanski sladkor bo šel v 
SZ, ker ga zaradi gospodarske 
agresije nočejo kupiti ZDA, na 
Kubi se nacionalizirajo rafinerije, 
last največjih petrolejskih tru-
stov, na Kubi se izvaja agrarna 
reforma, na Kubo je povabljen 
Hruščev, Castro je povabljen v 
Moskvo. Kakšen je Fidel Castro, 
ne vemo. A verjetno ni eden ti
stih, ki jih gre dvanajst na tucat, 
verjetno je eden od tistih, ki so 
iz posebne kovine. Hruščev pa je 
zaradi Kube zagrozil s sovjetsko 
raketno artilerijo, ki da lahko 
natanko zadene katerikoli kva
drat na vsej zemeljski obli. 

Ta krvava grožnja spominja 
na najhujše grožnje v hladni voj
ni. Seve, opravičil za take besede 
nudi zahodni lager na pretek. V 
zadnjem času so trije najodgo
vornejši ameriški velmožje, mini
stri Gates, Brucker in Frank, ob
iskali Nemčijo. Na Vzhodu pra
vijo, da zaradi raketne oboroži
tve Bundeswehra. Demantiji niso 
prepričevalni. Ob obisku Franka, 
ministra ameriške vojne morna
rice nam hodi na misel nemški 
članek, v katerem se kot veliko 
upanje bodočnosti razglašajo ame
riški poskusi z raketnimi rampa
mi na podmornicah, češ vsa ame
riška oporišča, ca. 60 po številu, 
so izmanevrirana, ker so na do
segu sovjetskih balističnih instru
mentov. Tako nekako se glasi ba
je tudi zadnja analiza ameriških 
vojnih strokovnjakov na konfe
renci v Quanticu, ne daleč od 
Kube. Ce bo šlo tako naprej, ima 
Macmillan prav, ko pravi v pi
smu Hruščevu, da se bo diploma
cija znašla v zagati, po kateri ne 
bo poti naprej. 

Medtem ko je francoski mini
ster Debré sedel za okroglo mizo 
s predstavnikom afriškega Gaho-
na Leonom MBa, je de Gaulle 
ponovno razglasil trdo roko v Al
žiru. Ponujali smo mir tistim, ki 
ga doslej niso hoteli, je dejal. Al
žirska začasna vlada odgovarja 
z orožjem. 

V Italiji je moral končno od
stopiti Tambroni kljub odločni 
podpori Vatikana in katoliške 
akcije. V krščansko demokratski 
stranki je dobilo večjo moč levo 
krilo, nasledek manifestacij anti-
fašističnih sil v italijanskih me
stih. 

Pri nas je bil na daljšem obisku 
Abud, predstavnik Sudana. Raz
govori med predsednikom vlade 
maršalom Titom in njim so po
kazali, da se sile miru na svetu 
krepe in da raste ugled tistih dr
žav, ki nočejo v vrtinec blokov
skih razprtij. Prav zato je naša 
država ena od tistih, ki bo s si
lami OZN pomagala na noge ne
odvisnemu Kongu. T. O. 

S seje Občinskega 
ljudskega odbora v Šmarju 

Na zadnji seji občinskega ljud
skega odbora v Šmarju so potrdili 
investicijo za melioracijo Imenske
ga polja, ki jo izvaja obsotelska 
vodna skupnost, v višini 56 milijo
nov dinarjev. Koristniki tako pri
dobljenih površin bodo delež od

plačevali v dvajsetih letih po za
četku proizvodnje na izboljšanih in 
izsušenih površinah. 

Predsednik komisije za nacionali
zacijo tov. Hercog je poročal o 
delu. Pod udar zakona je prišlo 25 
objektov, čeprav je bilo za ugoto
vitev vloženih 140 prijav. 

Posebno debato je sprožilo vpra
šanje odobravanja garancij, ker so 
ponekod potrjevali garancije brez 
temeljite proučitve kreditne sposob
nosti prosilca. Odslej bodo previd
nejši in tako mora dokazati kredit
no sposobnost KZ Kozje, KZ Šmar
je in drugi. 

Odbornik Markovinovič je spro
žil vprašanje zdravstvene službe v 
Rogaški Slatini, kjer je trenutno ra
zen zdravilišča kraj praktično brez 
zdravnika. Kljub težavam bi morali 
urediti nadomestovanje in dokončno 
rešiti vprašanje zdravstvene službe 
v Rog. Slatini. Govorili so še o 
šolstvu, gradnji zdravstvenih do
mov v Šmarju in Rog. Slatini ter 
zavrnili predlog o združitvi krajev
nih odborov okrog Podčetrtka. s. 

Mladi brigadirji 
s SUTJESKE NAM PIŠEJO 

Horuk! Horuk! Tako odmeva 
v julijskih dneh marsikje po 
naši domovini. To je brigadir
ski delovni pozdrav, ki ga po
vsod poznamo. , 

Poleg gradnje avtomobilske 
ceste je delo v legendarni do
lini Sutjeske največja manife
stacija mladega rodu. Tu, kjer 
se je vodila najsrditejša borba 
partizanske vojske z okupator
jem in domačimi izdajalci, kjer 
so med visokimi planinami od
mevale eksplozije, odmeva da
nes vesela pesem mladine, pe
sem dela. 

Sutjeska je postala simbol 
borbe za svobodo, simbol vezi 
med jugoslovanskimi narodi — 
nekoč v borbi, danes v de\u 
Deset delovnih brigad, ki jih 
sestavljajo mladinke in mla
dinci, pionirji in odrasli, člani 
raznih družbenih organizacij 
in društev, urejuje dolino ob 
Sutjeski, ki naj postane eno 
najvažnejših turističnih sre
dišč. 

Na dan borca so prvič za-
zveneli krampi -— med Zelen-
goro, Vučevim in drugimi pla
ninami. Vsi hitimo in hočemo 
čimprej izpolniti svojo nalogo. 

Vsi brigadirji mladinske de
lovne akcije na Sutjeski po
zdravljamo svoje mlade tova
riše. Horuk! 

Aktivnost Zveze borcev v Preboldu 
V okviru proslave dneva borca je 

organizacija Zveze borcev v parti
zanskih Matkah razvila svoj pra
por, poleg tega pa izvedla tudi kre-
sovanje. 

Organizacija Zveze borcev je so
delovala tudi v tednu proslav kra
jevnega praznika in dneva vstaje 

slovenskega ljudstva in v tem smi
slu pripravila proslavo pri spome
niku padlih borcev. 

V pogledu skrbi za borce posveča 
organizacija ZB vso skrb vpraša
njem, ki zadevajo njihove pravice 
pri invalidnini, priznanju časa sode
lovanja v NOB za delovno dobo, 
pri gmotnem stanju, zlasti pa še 
zdravstveni zaščiti v primeru bo
lezni in zdravljenja v bolnišnicah 
oziroma klimatskih zdraviliščih, če
sar je vsako leto več. 

Posebno pozornost posveča orga
nizacija ZB otrokom padlih bor
cev — pomaga jim, da se ti lahko 
šolajo. 

PRAZNIK ŠOFERJEV 
V LAŠKEM 

V Laškem so šele v nedeljo pro
slavili dan šoferjev. Društvo šofer
jev je pripravilo obširen program, 
kateremu je ves dan sledilo okoli 
tisoč Laščanov. Zjutraj je bila pa
rada motornih vozil, nato pa kul
turni program, med katerem so raz
vili svojo zastavo. Ob tej priložnosti 
je zastopni'k okrajnega združenja 
šoferjev izročil Ludviku Vogi in 
Darku Preskarju odlikovanja. Mar
tinu Kodrunu, Francu Zupancu in 
laškemu društvu pa diplome. 

Popoldne so imeli še dirke mope-
distov, kolesarjev ter tudi polževo 
dirko. T. K. 

Cesto Rimske Toplice-Juridoiter so odprli 
v petek se je v Jurkloštru zbralo 

več sto ljudi k proslavi dneva vsta
je. Na začetku slovesnosti je pod
predsednik OLO Celje Miran Cvenk 
izročil prometu obnovljeno cesto 
Rimske Toplice—Jurklošter. Nato pa 
je sledil zbor patrulj, ki so obiskale 

partizanske grobove. O pomenu 
praznovanja 22. julija je govoril 
predsednik občinskega odbora Zveze 
borcev Alfonz Ferjančič. Po govoru 
je bil kulturni program ter nastop 
članov partizanske organizacije. 

T. K. 

' V 

TRI V P R A Š A N J A ŠTIRIM OLIMPIJCEM 
Od osmih olimpijskih kandidatov 

— članov in članic AD Kladivarja 
— so si doslej že štirje zagotovili 
potne liste za letošnjo rimsko Olim
piado. Medtem, ko so trije (Lorger 
Lešek, Brodnik) izpolnili olimpijsko 
normo, si je Olga Sikovec-Luncer 
zagotovila udeležbo na olimpijskih 
igrah s postavitvijo državnega re
korda v teku na 200 metrov. Razen 
njih pa imajo veliko izgledov za na
stop na letošnji največji športni pri
reditvi na svetu še Simo Važič, Mir
ko Kolnik in Ančka Slamnik-Gra-
dišnik. Pa ne samo izglede — vsi 
ti bi si že na račun svojih doseda
njih uspehov zaslužili, da potujejo 
v mesto ob Tiberi. 

Tisti dan, ko je mestna reprezen
tanca Celja, ali bolje rečeno moška 
vrsta Kladivarja čisto brez potrebe 
izgubila dvoboj z izbranimi atleti 
iz Ljubljane, smo izkoristili za krat
ke razgovore s štirimi olimpijci. 
Vsem smo zastavili ista vprašanja: 

# Koliko ste stari in kaj po po
klicu? 

# Kateri je bil doslej vaš naj
večji športni uspeh? 

# Kaj menite o nastopu na Olim
piadi? 

OLGA ŠIKOVEC - »ŽE UDELEŽ
BA JE ČASTNA.. .« 

— Imam sedemindvajset let, si
cer pa sem uslužbenka Katastrske
ga urada pri Okrajnem ljudskem 
odboru v Celju. 
• — Najbolj sem bila vesela zmage 
v teku na dve sto metrov na med
državnem dvoboju Francija—Jugo
slavija v Beogradu. V teku na sto 

metrov sem zasedla komaj tretje 
mesto. Zato so vsi menili, da se bom 
tudi v teku na dve sto metrov slabo 
odrezala. Pa sem se potrudila in . . . 
zmagala. V tej disciplini smo slavi
le domačinke dvojno zmago. 

— 2e udeležba na olimpijskih 
igrah je častna! Olimpiade se zelo 

veselim. V kolikor bom sploh na-
stopivla (Olga je še vedno skeptič
na) , bom startala na dve sto me
trov. Tek na sto metrov ne pride v 
poštev. Imam namreč silno slab 
start in zaradi tega tudi čas 11.9 se
kunde ne pomeni skoraj nič za naj
boljše tekačice пи svetu. 

ROMAN LEŠEK — »TEŽKO JE 
POVEDATI.. .« 

— Star sem dvaindvajset let. Sem 
študent in obiskujem Višjo šolo za 
telesno vzgojo v Ljubljani. 

— Tisti na mednarodnem mitin
gu v Zagrebu, ko sem se v skoku 
ob palici plasiral med dva atleta. 

ki sta osvojila naslova evropskih 
prvakov. Takrat je zmagal Rubanis. 
jaz sem bil drugi, tretji pa je bil 
Bulatov. Vsi trije smo preskočili 
440 cm. 

— Težko je povedati kaj o plas
manu na Olimpiadi. Seveda, najprej 
je treba priti tja. Vedeti je treba, da 

je veliko število atletov, ki so do
segli enake rezultate, kot jih imam 
jaz. VeliT<o pa je tudi boljših. Meni 
je samo žal, da se letos nisem mo
gel y največji meri posvetiti trenin
gu. To pa zaradi stanovanja v Ljub
ljani, ki sem ga dobil šele približno 
en mesec pred koncem šole. 

JOŽE BRODNIK — »MED PRViH 
PETNAJST.. .« 

— Štiriindvajset let; sem pa štu
dent gradbene fakultete v Ljubljani. 

Deseto mesto na evropskem 
prvenstvu. 

— Po mojih računih in rezultatih 
bi se lahko v deseteroboju uvrstil 
med prvih petnajst tekmovalcev. 
Upam, da mi bo to uspelo tudi za
radi rednih priprav na olimpijske 
igre. Čutim pa tudi, da prihajam v 
formo, zlasti kar tiče kondicije. 

Menim, da bo na olimpijskih 
igrah v Rimu v desetoroboju zma
gal ameriški atlet Johnson. 

STANKO LORGER — »BOLEZEN 
ME RESNO SKRBI. . .« 

— Imam devetindvajset let. Sern 
absolvent filozofske fakultete " 
Ljubljani. 

— Peto mesto na olimpijskih 
igrah 1956. leta v Melburnu. 

— Zdaj me resno skrbi bolezen-
Imam stalno temperaturo, ki se gib' 
Ije zmeraj nekaj nad sedemintride
set stopinj. Sicer upam, da se bom 
tudi na rim.ski Olimpiadi uvrstil ^ 
teku na "110 metrov čez ovire v i' ' 
naie. Po mojem bo tudi letos osvo
jil zlato medaljo zmagovalec tek^ 
čez visoke ovire n? zadnji Olimpi^' 
di. Lauer pa se bo boril za eno î " 
med preostalih medalj. - ^ " 

Z leve: Brodnik, Šikovec-Luncer, Lešek in Lorger 
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CELJE V LUČI 
GOSPODARSKEGA 

RAZVOJA 
(^eije se je v petnajstih letih 

telo spremenilo. Lahko rečemo, 
^ je postalo novo Celje. V njem 
oado industrija med najvažnejše 

Zjspodarske panoge, saj odpade 
nanjo 70 do 75 % celotnega druž-
ђепеда bruto proizvoda in narod
nega dohodka. 

Yojna leta so prizadejala Celju 
j^atno več škode na stanovanj-
sicem in komunalnem področju, 
icot pa "f^ industriji, ki pa j'e trpela 
predvsem zaradi prekomernega 
^^jcoriščanja strojnih kapacitet, 
fo se pozna še danes. Osvobodi
tev je ustvarila najboljše pogoje 
2a hiter napredek in razvoj go-
gpodarstva. Tako je bila že leta 
1949 presežena predvojna proiz-
i^odnja. Od leta 1954 pa se je 
prednost industrijske proizvodnje 
p(yvečala od 19 na 32 milijard di
narjev, ali za 70 %. 

Tudi na področju kmetijstva so 
ђШ doseženi nekateri pomembni 
rezultati, zlasti v povečanju pro
izvodnje in uveljavljanju kmetij
skih zadrug pri proizvodnem so-
¿^elovanju z neposrednimi proiz
vajalci. Največji uspeh pa je do
seglo kmetijsko gospodarstvo Ce
lje, ki zajema nad 600 ha površin, 
fo gospodarstvo postaja čedalje 
ђо1ј pomemben preskrbovalec 
Celja z zelenjavo. Dosedanja pro
izvodnja znaša letno 850 ton, v 
naslednjih letih pa se bo še pove
čala. 

Od razdrobljenih gradbenih 
podjetij je lani nastalo novo in
dustrijsko gradbeno podjetje In-
grad. S tem so bili ustvarjeni tu
di pogoji za industrijsko gradnjo 
z uporabo sodobne gradbene me
hanizacije in tehničnih dosežkov. 
Vrednost gradbenih storitev se je 
v zadnjem času močno povečala, 
in sicer od 1,3 milijarde v 1. 1956 
no okoli tri milijarde letos. Te
žave pa so zaradi premajhnih ka
pacitet projektantskih organizacij. 

Čeprav so kapacitete trgovine 
— sodeč po lokalih — znatno niž
je od predvojnih (pred vojno 295 
prodajaln, danes le 155) in četudi 
je obremenitev nad vsemi nqrma-
tivi, je vendarle dosegla predvoj
ni okvir in z uporabo mehani
zacije in sodobne tehnike prodaje. 

V primerjavi s predvojnim sta
njem, ko smo imeli v Celju 506 
obrtnih delavnic in 1300 zaposle
nih v obrti, se je struktura obrti 
močno spremenila. Zmanjšalo se 
ie število obratov, povečala pa se 
je njihova kapaciteta. Trenutno 
je 411 obrtnih obratov (od tega 
42 socialističnega sektorja) s 1968 
zaposlenimi (od tega 1364 v socia
lističnem sektorju). Kljub močne
mu splošnemu razvoju pa je za
ostala uslužnostna dejavnost. 

Gostinstvo in turizem sta na 
občinskem območju lepo napre
dovala in je občina s svojimi 
120.000 nočitvami letno postala 
kar pomembno turistično področ
ij. V zadnjem času se je pristo
pno k povečanju nočitvenih ka
pacitet; začela se je namreč gra
ditev novega hotela. Lahko pa bi 
dosegli še večje rezultate, če bi 
obdržali vsaj predvojne kapaci
tete, ki so danes samo v Celju 
za 300 ležišč manjše od predvoj
nih. Podobno je stanje pri restav
racijskih zmogljivostih. Medtem, 
ko je predvojno Celje imelo pri 
15.000 prebivalcih 1400 gostinskih 
sedežev, jih ima danes pri 31.000 
Vrebivalcih le 900. 

O B I S K v T O V A R N I U S N I A S O S T A N I 

N i č v e č v t e m i 
Prejšnj i las tn iki tovarn si niso 

mnogo pr izadeval i za boljše d e 
lovne pogoje, čeprav j e znano, da 
p r a v pr i p rede lav i usnja de lavec 
tud i v sodobno ure jen ih t o v a r n a h 
dela v slabših pogojih. T o v a r n e 
usnja v cel jskem okra ju pa so 
zaradi »nemogočih« delovnih po 
gojev posebnost. 

Obiskal sem Tova rno usnja v 
Šoštanju. Ogledal sem si t ova rno 
in proizvodni postopek. Človek 
dobi vtis, da je zašel v s r edn je 
veško delavnico. Voda teče po 
t leh, l judje jemlje jo iz vel ikih 
bazenov in kadi kože k a r z r o k a 
mi, čeprav so v teh kemične z m e 
si, ki ne vplivajo na jugodne je na 
kožo. Po sredi »delavnice« so spe 
l jane t račnice, k jer vozijo p r i m i 
t ivni vagončki in n e n e h n o g r o 
zijo, da koga stisnejo, da z m e č k a 
jo roko ali nogo; kaj t i v teh p r o 
storih je t emačno, še bolje rečeno 
— temno. Nihče ni ob grad i tv i 
t ova rne pomislil , da l judje p o t r e 
bujejo z rak in svet lobo pr i delu. 

Zato tud i ni čudno, da se j e 
de l avs ' ' ' "5"Pt kolekt iva T o v a r n e 

usnja v Šoštanju odločil, da bo 
svojo tova rno polagoma in pos to
poma obnovil , da bodo zgradili 
nove tovarn i ške prostore , kjer ne 
bo »nemogočih« delovnih pogojev 
in k jer bodo z ist imi napor i n a 
redil i v is tem času še e n k r a t t o 
liko. 2 e ko so govorili o p r e u r e 
di tvi t ova rne so bili prot i , da bi 
popravl ja l i s taro. S ta r i deli t o 
v a r n e so gra jeni nes is temat ično, 
t ako kot je na rekova la t a k r a t po 
t r eba na t rgu in dobiček za las t 
nika. Odločili so se zato, da bodo 
na jpre j zgradil i novo sodobno to 
va rn i ško poslopje za k romov od
delek. To- je oddelek, kjer izde
lujejo usnje, ki ga največ u p o 
rabl ja jo za izdelavo zgornjega d e 
la čevljev. 

G r a d b e n a dela so zaupal i g r a d 
b e n e m u podjet ju »Gradiš«, ki je 
t a čas opravi lo naj težavnejšo n a 
logo. Postavi l i so vel ike temelje , 
na ka t e r ih bo stalo bodoče t ova r 
niško poslopje. 

Medtem ko je doslej bil v tem 
oddelku tova rne proizvodni po 
stopek neure jen , saj ta oddelek 

preds tav l ja p rav i lab i r in t de lov
nih prostorov, t r a n s p o r t n e poti pa 
se vlečejo kot kače, novo poslop
je v t em pogledu pomeni p r avo 
prelomnico. S tavba bo imela t r i 
etaže. Proizvodni postopek pa bo 
tekel tako, da bo spodaj pr iš lo 
surovo usnje , na koncu zgornje 
etaže pa že izgotovljeno. Tu ne 
bo več t emačn ih pl"ostorov, l ju 
dje ne bodo jemal i iz sodov kože 
z rokami , to bodo opravi l i stroji , 
z raka bo dovolj , uč inek pa e n k r a t 
večji. 

V Tovarn i usnja so prepr ičan i , 
da bodo g radbena dela končana 
do začetka zime, v z imskem času 
pa n a m e r a v a j o v novo poslopje 
mont i r a t i po t rebne stroje. Ce j im 
bo ta n a č r t uspel , zanj p a so se 
živo zavzeli in pomagajo , k jer 

le lahko, bo nov k romov oddelek 
l ahko začel obra tova t i že v n a 
s lednjem letu. 

Delavski svet T o v a r n e usn ja v 
Šoš tanju se j e z odločitvijo za 
g radn jo nove t o v a r n e zavzel n a j 
več za l judi in to j e vel ika odlo
čitev. In ni odveč, če zapišemo, 
da se ves kolekt iv že dve let i od-
odpoveduje dobičkom; ne, k e r bi 
denar ja ne pot reboval i , t emveč 
ke r vedo, da še bolj rabi jo nove 
sodobne delovne pros tore , novo 
tovarno , k i j im bo omogočila l e p 
še življenje. T a k o so p r ih ran i l i 
že n a d 60 mil i jonov din, p r i h r a 
nili pa bodo še več, saj imajo r e 
sen namen , da zgradi jo še p r o 
s tore za ostale oddelke. Vidite, to 
je največj i uspeh tega kolekt iva . 

—mi 

Dosedaj še vse z rokami 

Gradnja temeljev 

S E PEKARNO 
V k r a t k e m bodo v Dobrni za

čeli gradi t i novo p e k a r n o . Seda
n ja namreč ne zadošča osnovnim 
pogojem. Načr t i za novo p e k a r 
no so že p r ip rav l jen i . . « 

RAZSVETLJAVA 
JE PODALJŠANA 

Kra jevn i odbor v Dobrni j e s 
sodelovanjem vseh organizaci j 
uspel letos podal jša t i j avno raz
svet l javo v k ra ju za p r e k o 1 k i 
lometer . Letos so postavil i luči 
p r e d v s e m ob g lavnih sp r eha j a l 
n ih po teh in v gosto nase l jenem 
delu kra ja . 

SESTAL SE JE ZBOR 
PROIZVAJALCEV 2ALSKE 

OBČINE 

V torek dopoldne je bila redna se
ja zbora proizvajalcev občinskega 
ljudskega odbora v Žalcu, na kateri 
so obravnavali vprašanja zdrav
stvenega zavarovanja ter obolenj in 
nesreč pri delu v gospodarskih or
ganizacijah, zraven tega pa se po
govorili še o rekonstrukcijah v in
dustrijskih podjetjih. Na koncu so 
med drugim ugotovili, da so pod
jetja žalske občine z uspehom iz
polnila planske obveznosti v prvem 
polletju letošnjega leta. Temeljitej-
šo razpravo o tem vprašanju pa so 
odložili do prihodnje seje. 

O b a z e n u , 
k i n i b a z e n 
v Preboldu je bil nekoč zelo 

lep bazen. Voda v njem je 
modro bleščala, bila je čista in 
sveža — takšna, kakršna mora 
biti voda, da privabi kopalce 
in da je kopanje užitek. Temu 
primerno so potlej uredili tudi 
okolje — v gozdu ob bazenu 
so poleg športnega igrišča po
stavili še weekend hiše in bilo 
je menda kar nekaj ljudi, ki so 
tu prebili kak dan prijetnega 
oddiha. Bazen je postal turi
stična privlačnost Prebolda. 
Toda žal ne za dolgo. 

2e lani in morda že prej se 
je vse močno spremenilo. Voda 
je v bazen pritekala kakor se 
ji je zdelo; ker je ni bilo do
volj, tudi ni bilo odtoka; pri
čela je rjaveti; tu in tam so se 
pojavile sicer z rastlinskega 
stališča čiste, toda z biološke
ga stališča neokusne alge, in 
kopališče je tako postalo smrd
ljiva betonska jama, v kateri 
bi si kopalci utegnili nakopati 
kakšne neprijetne izpuščaje. 

Ko sem pred dnevi prišel na 
bazen, me je zbodla v oči naj
prej rjava brozga, nato še ne
kaj vrvi, na katerih so se su-
šiH namizni prti ali rjuhe, in 
ko sem pomislil, da so kopa
lišče nemara spremenili v pral
nico, sem zagledal še nekaj 
odraslih kopalcev in nekaj 
otrok, ki so se premetavali po 
vodi. Umazanija ji.m je očitno 
prijala in bržkone še pomislili 
niso, da se namakajo tam. 
kjer so se pred njimi nama
kale že žahe. Ko sem hotel po
iskati še skrbnika, da bi mi po
vedal, kaj nameravajo ukreniti 
za telesno čistost teh kopal
cev in ali so se morda obrnili 
na pristojni forum z vpraša
njem, če lahko v takih okoli
ščinah poslujejo še naprej, ga 
ni bilo. 

Gre torej za vprašanje — kaj 
storiti! 

Predvsem bi si naj te »topli
ce« ogledala sanitarna inšpek
cija. Ta hi morda prišla do 
spoznanja, da jih je treba za
preti vse dotlej, dokler ne bo 
poskrbljeno za normalni pri-, 
tok in odtok vode, za to, da 
bo v bazen pritekala čista vo
da in ne kakršna si bodi, da 
bodo potlej to vodo še klori
rali (kakor je doslej baje niso 
in kakor jo klorirajo po drugih 
bazenih) itd.. Ce vsi ti pogoji 
niso uresničljivi, je zelo čudno 
da graditelji niso mislili nanje 
preden so se odločili, da bodo 
bazen postavili prav tu. Tako 
kopališče namreč ni ni'komur v 
zabavo in razvedrilo, še manj 
se lahko Prebold z njimi po
naša; v kolikor pa bo vse osta
lo, kakor je, je gotovo, da se ga 
bodo izognili še tisti redki ko
palci in vanj se bodo lahko 
brez strahu ored človeškimi 
bitji vselile žabe . . . 

Če upoštevamo torej, da je 
ta bazen pomemben za Prebold 
predvsem kot turistična točka, 
bi mu kazalo tudi s tega stali
šča posvetiti nekaj pozornosti. 
Pri tem rekonstrukcija tovarne 
in regulacija Boljske ni'kakor 
ne bi smela biti zadostni raz
log za to, da bi bazen prepu
ščali nekemu naključju, po ka-
teren¡ bo n e n i a r a voda sama 
od sebe zopet postala takšna 
kakršna je bila. dhr 

Z beležko po Celju 
Nekatere prebivalce našega mesta 

je neizmerno razveselila vest, da so 
se na gradbišču bodoče Narodne 
banke po zelo dolgem zatišju spet 
oglasili stroji. Ljudje so na vrat na 
nos prileteli na pomoč s svojimi 
»firbci«, kajti kakor zatrjujejo, še 
nikoli niso videli, kako nastajajo 
jame in si sploh ne morejo pred
stavljati, da bi iz jame lahko po
gnali temelji nove zgradbe, kaj šele 
Zgradba sama. V neposredni bliži
ni delovišča je torej v se polno lju
di, ki prihajajo od blizu in daleč, 
da bi videli čudež naše dobe. Ko 
sem zadnjič šel tam mimo, sem vi
del, l<ako je nekomu iz ušes štrlela 
Vata, ki jo je potisnil vanje bržkone 
Zato, da bi zavaroval bobniče pred 
[opotanjem stroja; skupina treh ali 
štirih strokovnjakov za opazovanja 
Pa je vneto razpravljala o tem, ka-
•̂ o je pravzaprav ta tehnika pamet
ma, da si izmisli takole mašino, 
'^edtçm ko so drugi spet ko otrpli 

.^trmeli predse, so tretji ostali vsaj 
toliko pri močeh, da so lahko sprem-
jali potek del. Gledanje se nada
ljuje. 

Velikanske in daljnosežne spre-
f^embe so doletele GÍ azijo. Tu nam-
'•^ delajo s strahovitim t empom — 
^a dobrobit celjskega nogometa in 
^ blagor navijačev. Gomiljska 
žlahtna trava, in pod njo odtočna 

napeljava, pa še nekaj nasipov — 
to bo zaenkrat z^unanji okvir bodo
če kvalitete. Kvaliteta nogometa 
namreč ne more priti kar čez noč 
in brez ta.kegale okvira. Vsekakor 
bo navijače navijanje tudi manj 
utrudilo, saj bodo lahko gledali le
po zeleno travo — če bodo gledali 
tudi dober nogomet, je za zdaj še 
postranskega pomena. Sicer pa — 
bomo še videli. Otvoritev bo kmalu 
— čudno se sliši le, da bo pri tem 
moralo priskočiti na pomoč neko 
germansko moštvo (kar je sicer ze
lo imenitno, a za domači nogomet 
zelo poniževalno), ko imamo celo 
v Celju še drugo moštvo, v Jugo
slaviji pa še celo vrsto moštev. Zdi 
se mi, da si kar preveč želimo tuje 
tehnike, ko še domači največkrat 
nismo kos. 

Takoj ob Glaziji je Ljubljanska 
cesta. To je cesta, ki je pravzaprav 
prenehala biti cesta, Kajti 20 kilo
metrov na uro, kolikor je dovoljena 
meja, menijo vozniki, je za pešce 
ne pa za nas avtomobiliste, pritiska
jo na gas in plačujejo globo. Prav 
jim je. Naj plača, kdor ima veliko 
denarja in ne zna spoštovati pro
metnih predpisov, pa postavlja v 
nevarnost sebe in druge. Ko bo ce
sta dobila še levi in desni tir, bodo 
lahko vozili tudi hitreje in jim vož
nje ne bo treba več plačevati, kar 

pomeni, da si bodo spet finančno 
opomogli. 

Da pa si bodo zdaj tudi bralci 
opomogli od »proze«, naj za spre-
memho sledi kos »poezije«: 

Je znana celjska stvar: 
v .Vlignonu ni nikjer zavese, 
a vendarle ne gre tu za denar, 
bolj za reklamo, za »metrese« 
in za oko, ki pač lahko 
od tod na cesto, s ceste notri 

gleda 
in še za to, da vidi se kako 
tamkaj naš nežni spol poseda. 
Zadeva s tole klopjo na nabrežju 

je malce čudna. Slika namreč jasno 
namiguje na to, da v Celju ne pre
moremo niti ene boljše deske, kaj 
sele toliko lesa, da bi iz teh dveh 
kamnitih izrastkov naredili kloD 
Menda ne bi bilo treba predlagati 
zbiralno akcijo za les? 

Zadnjič sem šel po Gregorčičevi 
ulici, kar zaslišim pred stanovanj
skim uradom kos prepira. Ljudje so 
najbrž že zelo dolpo čakali, pa so 
se naveličali sebe in drugih. Pogo
varjali so se v sopranu, tenorju in 
basu. 

Sopran: »Prmejduš, de ste bli za 
menoj.« 

Tenor: »Ko sem bil jez tu, vas 
sploh še tie ni bio.« 

Bas: »Kaj se prepirate, državlja
ni! Vsak bo prišel na vrsto.« 

Glas od znotraj: »Pridite drugi 
teden.« 

Sopran: »Prmejduš, de vas z bo-
lanim otrokom ne spustim naprej.« 

Tenor: »Bomo vidli.« In tako da-
Ije. 

Ker nisem imel pri sebi slovarčka 
kletvic, mi je nadaljnja vsebina ušla 
iz spomina. Vem samo, da ni dosti 
manjkalo, pa bi se vnelo še kos bit
ke. Potem so se nemara pomirili, 
če ne, jih naj pomiri tole: 

Naj ve, kdor v ta urad pogosto 
leta, 

z jezikom аГ z rokami zgodbe 
spleta, 

da mu rešitev vsak dan bolj, tako 
dozori, 

da jutri spet pred temi vrati bo 
ob zori. 

Zavidanja vredne razmere vlada
jo v Letnem kinu. Sem je očitno 
zašla tradicija izpred in iz dvoran. 
Za šest 'kovačev si vsakdo kupi tudi 
pravico, da sede, kamor ga je vo
lja, se pravi, kjer najde prostor. Tu 
gre vse po principu modrega reka 
— Kdor prej pride, prej melje. Ne
kateri »meljejo« celo tako, da re
zervirajo celo klop, pri čemer noben 
gledalec, ki ni iz njihovega >tabo-
ra«, ne more smukniti skozi njihove 
mlinske kamne. Ko pa se zgrne do
volj trdna tema, prično z obzidja in 
bližnjih dreves padati nekakšni plo
dovi v obliki malih gledalcev, ki so 
si priborili pravico do predstave s 
tem, da so splezali v višino in po
tem tvegali skok navzdol. Človek 
razmišlja, če bi ti sprhneli sedeži 
morda vendarle prenesli poleg te
lesne teže še kakšne plehnate šte
vilke? Ali pa je to že prevelika za
hteva za šest kovačev? oh 



Prijateljstvo mest Celje-Kalisz 
Lanii j e Celje obiskala delega

cija m e s t a Kal isza in vzpostavi je 
n e so bi:le pr i ja te l j ske vezi dveh 
mes t po vzoru m n o g i h mes t doma 
in v tujini. Običaj je, d a se ob 
teh srečanj ih mest i obdar i ta . Le
tos bo vrni lo Celje po l j skemu Ka-
lii&zu obiäk. Ob tej pr i l iki bo ce l j 
ska delegadija ponesla s seboj v 
dar b ronas to p lake to miojstxa S to -
vička. Plalketa je bila izdelana v 
t a poseben namen . K i p a r j e imel 
nailogo upodobit i znači lnost i Celja 
s celjskim zaledjem. P r ikaza t i 
h k r a t i preteldosit in sedanje s t a 
nje v kolikor je to simboMčno 
možno izraziti n a p las t ično rel i 
efni način. Mojster je v kompozi 
cija priiikazal v desnem kotu cel j 
ski NOB-'spomeniik, v ozadju fa
sado gledališča z okrogl im s r e d 
n jevešk im stolpom, p r a v na h o r i 
zontu pa skicirali t o v a r n o ko t s im
bol celjske iinduistnije. V levem 
kotu je vple te l hmel j sko ras t l ino 
v diskorativen e l emen t in h m e 
l ja rs tvo ko t značiJino panogo naše 
agr iku l tu re . Napis l ikovno pove
zuje kompozici jo in izraža n a m e n 
celjskega d a r u : »Prijateljisitvo 
mes t — Cel je-Kal isz — 1960«. 
Izdelana zamisel j e vznifcnHa n a 
ok ra jnem l judskem odboru, za 

k ipa r j a p a je bila težavna na loga : 
l ikovno združi t i he t e rogene eile-
menite. Miojister je natogo lepo in 
dobro izvršil . Nedvomno bodo v 
Kalisizu p l a k e t e veseli , isaj kimajo 
Poljaiki dovolj strokovnjaikov, ki 

bodo ocenil i in v rednot i l i S tovič-
kovo delo. 

P r ipomin jamo, da je naš m o j 
s t e r p r ed k r a t k i m razs tavi l k o 
lekcijo svojih kola jn na duna jsk i 
m e d n a r o d n i razs tav i meda l j er jev. 
Razs tav l jeno j e bilo blizu 350 me
dal j sikoraj vseh dežel. Posamez
n im avtor j iem je bilo dovodjeno 
razs tav i t i na jveč 4 d robne u m e t 
n ine . Žir i ja j e Stovičku sprejela 
vse k a r je poslal. Večina mojs t rov 
j e razs tav i la p o en p r i m e r svojih 
izdelkov. Hva le v r e d n o je, da je 
Stoviček posilal tudi T ruba r j evo 
kollajno, k a t e r o je izvršil ob p ro 
slavi 500-letnice t i ska p r v e s lo
venske knjige. Slovenski teks t na 
Truba r j ev i kolajni je bil dobesed

no p r eveden za katalog. Ka ta log 
j e pr inese l neka j n a d 30 rep ro 
dukci j od razs tav l jen ih del. 

Ci ta ta l je bo zan imala še ena 
podrobnost . Stoviček j e bili edini 
r ep rezen tan t jugos lovanskih m e -
dal jer jev n a tej razs tavi . Gotovo 
bi p rez r l to važno m e d n a r o d n o 
pr i red i tev , saj živi v Leskovcu p r i 
Kršikem in ima k a j ma lo st ikov 
z m e d n a r o d n i m življenjem. F r a n 
coski kiparj i iz Pa r i za so ga opo
zorili, d a pošl je svoja dela na 
raizisftavo. Naše Celje se bo s S t o -
vičkovo p l ake to lepo preds tav i lo 
na Pol j skem; delegaciji , ki bo v 
k r a t k e m odpotovala , žel imo sreč
no pot. 

A. S. 

N a š i p o r t r e t i 
Manjkalo je še nekaj minut do 

predstave. 
Vstopil sem v dvorano Mladin

skega kina. Moram reči, da me že 
prvi pogled po dvorani ni preveč 
navdušil. Otroci so divjali med 
vrstami, vstajali na stole in kri
čali. 

Poiskal sem svoje mesto in se
del. Mislil sem, da se hodo že 
umirili. Toda, kaj pomaga! Mlajši 
so sicer utihnili, ko je luč ugasni
la, pa so se oglasili starejši. Vsak 
trenutek je kdo zinil kako prav 
neumno opazko. Nekateri so jih 
mirili... velika večina pa se je 
samo smejala. Klici: Mir! in ho
dite tiho!, so samo še večali ne
mir. To je trajalo precej časa ... 

Prisluhnem. Na uho so mi uda
rili čudni zvoki... Pogledam na 
desno in zagledam v poltemi deč
ka, starega kakih dvanajst let, ki 
se je razkomotil čez dva stola in 
igral na orglice! Ko sem stopil k 
njemu in ga opozoril, se mi je 
bedasto zarezal v obraz. Nemara 
je mislil, da se šalim. 

Sledil je kratek premor! V dvo
rano je prišlo nekaj starejših 

mladincev. Hrupno so zasedli 
svoja mesta, se krohotali in su
vali s komolc^. Začel se je drugi 
del filma, ko se je ista skupina 
nenadoma na glas zakrohotala. 

Takoj sem uganil! Nekdo je 
pripovedoval »mastne« dovtipe. 
Cez nekaj časa se je krohot po
novil! Potem jih to niti ni več 
zabavalo. Vstali so in se postavili 
na prehod sredi dvorane in pri
žgali cigarete ne glede na usluž
benca kino sekcije, ki si ni mo
gel nič pomagati, ker pač ni znal 
»Jiu-Jitsa«! 

Sedel sem v njihovi bližini in 
ker niti sam nisem ljubitelj bo
ksa, sem jih molče poslušal! 

S svojimi »duhovitimi« opazka
mi so me spominjali na star slo
venski pregovor: »Prazen klas 
pokonci stoji!« Šopirili so se in se 
istočasno pokazali kot pravi du
ševni reveži, ki jim primanjkuje 
naravne inteligence. Slo mi je na 
smeh, ko sem pomislil, da so brž
kone prepričani, da občudujemo 
njihovo usmiljenja vredno drz
nost in velikopoteznost. 

Ko sem opazoval svoje vrstni
ke, sem bil ponosen nase in na 
one, ki so me vzgajali, da jim ni
sem podoben. Bil sem ponosen, da 
si prizadevam postati spodoben 
človek. 

Videl sem tudi, da nisem sam, 
ki tako mislim. Bilo nas je več, 
toda vseeno premalo, kajti samo 
en napačen zapeti glas že pokvari 
harmonijo zbora. 

Spogledali smo se in se razu
meli! Oni pač ne bodo ponosni 
na svoje vzgojitelje, kajti prav 
gotovo se bodo enkrat zavedli, sa
mo, da bo takrat za marsikoga 
morda prepozno ...I A. K. 

Kadrovska komisija metalurško kemične industrije 

»CINKARNA« CELJE 

r a z p i s u j e 

N A T E Č A J 

za podelitev štipendije študentov 

1 ing. metalurg (novinec) 
2 metalurga tehnika 
3 elektrotehniki 
2 ekonomista (ESŠ) 
1 ekonomist 
2 ing. kemije 
6 kemikov tehnikov 

Prošnje pošljite kadrovskemu oddelku podjetja v 15 dneh po 
objavi natečaja. 

Kam na dopust ? 
Ce se še niste odločili, vam pri

poročamo, da greste v Zgornjo Sa
vinjsko dolino. V Mozirju, na Ljub
nem, v Lučah in Solčavi imajo še 
nekaj mest nezasedenih. Prijavite se 
pri tamkajšnjih turističnih društvih, 
kjer boste dobili tudi vsa nadaljnja 
pojasnila. 

R A Z G L E D N I C E S P O T I 
PO MAKEDONIJI, KOSOVU, METOHIJI TER SRBIJI 

Na zadnji le tni skupščin i AD J 
(Arheološko d ruš tvo Jugoslavije) , 
ki j e bi la 1. 1958 v Sara jevu, je 
bilo sklenjeno, da bo pr ihodnja 
skupšč ina v Makedoni j i . 

Makedonsk i kolegi so skupščino 
pr ip rav i l i v Ohr idu . In p r a v so 
storili . Makedoni ja je resn ično 
t ako lepa in zan imiva , d a n i k o 
m u r ni bilo žal dolge in n a p o r n e 
vožnje do skra jnega juga naše 
države. 

Ze k a r z ba lkona mode rnega 
»Palače« hotela, k je r smo s t ano 
vali, smo l ahko opazovali posa 
mezne spomine s lavne makedoske 
zgodovine. Na vzpet in i n a d O h r i 
dom se še danes vidijo mogočne 
razva l ine nekdan je Samue love 
t rdn jave . Ob t em pogledu se člo
vek neho te spomni težkih bojev, 
k i j ih je S a m u e l vodil z B izan 
tinci . Zal so se le p reveč nesrečno 
končal i za Makedonce . Bizant inci 
so vojsko n a nečloveški nač in 
uničil i s tem, da so skoraj vse 
vojake oslepili. Samo v s a k e m u 
s to temu so pust i l i po eno oko, da 
j e l a h k o osta l ih sto s lepih t ova 
r išev pr ipe l ja l domov. Razen tega 
j e bil Ohr id žarišče ce rkvenega 
in na rodnos tnega življenja. M e 
todov učenec K l e m e n t j e t u n a 
da l jeva l delo svojega vel ikega 
učitel ja . Zgodovinar j i meni jo , da 
je r a v n o on zamenja l glagolsko 
p isavo z mnogo preg ledne jšo c i 
rilico. 

Mislim, da č i ta te l je o rgan iza 
cijska in s t rokovna p la t kongresa 
ne bo r a v n o p reveč zanimala . Z a 
to bom skušal b ra lce opozoriti s a 
m o n a r a z n e muze je in d ruge 
k u l t u r n e spomenike , k i bodo go
tovo bolj zanimivi . V zvezi s 
t e m kongresom bi omeni l s a m o 
toliko, d a se j e s lovenska a r h e o 

logija v jugos lovanskem mer i lu 
lepo uvel javi la . Ze p r e d let i j e 
bil v Celju ses t anek s lovanske in 
klas ične sekci je ADJ. P a tud i za 
pr ihodnjo le tno skupšč ina ADJ je 
določena Slovenija. V u p r a v i AD 
Jugos lavi je s ta tud i d v a S loven
ca, od ka t e r i h je eden izvoljen 
za podpredsedn ika druš tva . M u 
zeji v Makedoni j i so vsi b rez iz
j eme zelo mladi . V Ohr idu in v 
Bitol ju obhaja jo m e n d a r a v n o 
10-letnico obstoja. V tem r a z m e 

roma zelo k r a t k e m času so ob iz, 
da tn i podpor i l judske oblast i do , 
segli res lepe uspehe . Za rad i po, 
m a n j k a n j a s t rokovnega k a d r a s i , 
cer še vedno posamezna izkopa, 
vanj a vodijo arheologi iz Slove^ 
ni je in Srbi je . Grad ivo pa ostane 
le doma in j e dos topno za ogle<J 
mlad in i in os ta l im obiskovalcem. 
To p a je najbol jša garanci ja , da 
se bodo tud i kad rovske težave 
k m a l u odpravi le . 

Lojze Bolta 

OHRID 

D E L A V S K I O D E R 
O K R E P L J E N 

Pretekli teden je imel Delavski 
oder sejo, ki se je je udeležila tudi 
večina članov amaterske gledališke 
skupine. Po poročilu so ugotovili 
zadovoljive rezultate, saj je pet pre
mier nedvomno lep uspeh ene sezo
ne. Kvaliteto predstav je dokala nji
hova udeležba na okrajni in kasneje 
na republiški reviji, kjer se je De
lavski oder z uspelo predstavo zelo 
odlikoval. Manj razveseljivo je bilo 
blagajniško poročilo iz katerega je 
bilo razvidno, da tiči oder nepre
stano v gmotnih težavah. Člani so 
odločno zahtevali preureditev pro
storov, kajti v sedanjem okolju je 
težko delati. To nedvomno slabo 
vpliva na igralce in na občinstvo. 
Društvene prostore bi bilo t re ta 
izločiti od hišnega sveta, ker ta po
bira visoke mesečne prispevke, ne 
prispeva pa ničesar za popravilo 
prostorov. 

Za adaptacijo dvorane je bila do
ločena tričlanska komisija, ki bo ta
koj začela z delom. 

Delavski oder se je letos okrepil 
z močno skupino mladih sposobnih 
igralcev amaterjev tako, da odbor 
in umetniški svet z zaupanjem gle
data v bodočnost. Res pa je, da pre
malo upoštevamo amatersko igro^ 
čeprav je ta pravzaprav najbolj 
amaterska od vseh dejavnosti, ki 
jih-gojimo. R. H. 

Kaj bo v kulturnem centru Celja? 
Ljudski odbor celjske občine 

je na svoji slavnostni seji v 
počastitev praznika 20. julija 
sprejel tudi program za grad
njo 'kulturnega centra v Celju. 

V njem 'bo velika dvorana, 
ki bo lahko sprejela tisoč osem 
sto ljudi. Služila pa bo za zbo
rovanja, festivale, koncerte, 
plese, gospodarske in tehnične 
razstave ter prav tako za šport
ne prireditve. V sklopu centra 
bo tudi nova kino dvorana, v 
kateri bo lahko našlo svoj pro
stor osem sto ljudi. 

Koristnemu namenu bodo 
služili klubski prostori. Tu gre 
za plesni in filmski klub, za 
tribuno mladih, za marksistični 
krožek, za šahovski klub, za 
televizijo, biljard in podobno. 
Vsi ti prostori bodo zgrajeni 
za okoli 140 ljudi; povezani pa 
bodo z bifejem ter njegovim 
vrtom. 

V programu za gradnjo kul
turnega središča v Celju je ze
lo skrbno obdelana funkcija 
delavske univerze, kot osrednje 
ustanove za izobraževanje 
odraslih. Zato bo imela poleg 
potrebnega števila pisarniških 
prostorov še konferenčno sobo 
s strokovno knjižnico za preda
vatelje, nadalje prostor za teh
nični servis z delavnico avdio-
vizuelnih sredstev ter foto tem
nico, zatraj predavalnico za 25 
slušateljev, Tečjo predavalnico 
za okoli 40 ljudi in nazadnje 
malo dvorano (veliko preda
valnico) za okoli tri sto ljudi. 

Svoje prostore bo dobila tudi 

knjižnica, oziroma izposojeval
nica knjig ter čitalnica za okoli 
petdeset ljudi. 

Hvaležna je odločitev o 
gradnji pionirske knjižnice, ki 
bo imela razen izposojevalnice 
knjig ter čitalnice za približno 
trideset otrok še tri učilnice za 
tehnično vzgojo, za pouk tujih 
jezikov, za likovno vzgojo ter 
za izrazno plesno vzgojo in 
dramatiko. 

Po prvih načrtih naj bi bilo 
lutkovno gledališče zgrajeno 
tako, da bi lahko sprejelo okoli 
sto obiskovalcev. 

Večji obseg pa je gradbeni 
program namenil glasbeni šoli, 
ki bi naj v novih prostorih 
sprejela do pet sto učencev. 
Zato pa naj bi imela 14 učilnic, 
malo dvorano za vaje zborov 
ter še eno večjo za okoli 300 
ljudi. 

V novem kulturnem centru 
bo dobil svoje prostore še De
lavski oder. Razen tega še 
umetniška galerija, nadalje let
ni kino za šest sto ljudi ter 
upravni prostori kulturnega 
centra. 

Gradbeni program pa opo
zarja tudi na prostore, ki bi 
jih naj v centru dobile druž
bene in politične organizacije. 

To je grob oris objektov, ki 
bi naj bili zgrajeni v novem 
kulturnem središču, ki pred
stavlja del bodočega mestnega 
središča Celja sploh. V po
drobnejšem opisu pa bi se lah
ko seznanili tudi z vsemi po
trebnimi stranskimi prostori, ki 
bodo urejeni pr: vseh objektih. 

Vsi bodo govorili o nama... Klanec, kjer se cesta prevali 
proti Savi, je precej strm. Kole
sarji ga najraje prehodijo. 

Opiraje se na palico, zavita v 
črn plet, je starejša ženska po
časi šla na vrh, kjer je počivala. 
Roke je uprla v bok in težko 
sopla. 

Pred njo se je v skupini platan 
belil grad. Naokrog so ležala po
lja. Tam daleč za njimi in gozdo
vi so se dvigale planine. Z bliž
njega hriba je lahen veter prina
šal vonj po zelenju. 

»O, bog pomagaj! Vroče pa je, 
vroče!« 

Z velikim robcem si je obrisala 
potno čelo, se oprla na palico in 
šla naprej. 

Pred vhodom v grad, poraslim 
z bršljanom, se je ustavila. Člo
vek z zavihanimi rokavi na ro-
žasti srajci ter v pumparicah je 
stal pred njo in jo gledal. 

»Dober dan!« 

Moški je nekaj zamrmral in 
osorno vprašal: 

»Kaj hočete?« 
»K fantu sem prišla na obisk, 

gospod. K Petru,« je plaho od
vrnila starka. 

»Vi ste mati?« 
»Da. Prvič sem tu. Človek tež

ko pride, ko pa je doma toliko 
dela. Pa pot — daleč je od po

staje do sem. Sploh pa zame; sta
ra sem že in težko hodim.« 

»Mama, danes k fantu ne mo
rete! Le obrnite se in se odpra
vite domov. Fant ni priden in za
to ne sme nobeden k njemu!« 

Začudeno ga je gledala. 
»Človek božji, ne bodite nori! 

K svojemu otroku bom pa že 
smela!« 

»Rekel sem! Ste razumeli?« 
Prijel jo je za rame in jo obr

nil. Solze so ji stekle po licih, ko 
je odhajala. Večkrat je pogledala 
nazaj. 

Moški je razkoračen stal z ro
kami v žepih pred vhodom in 
gledal za njo. 

S Petrom sva stala za vogalom 
in poslušala. Peter je odprl usta, 
da bi zakričal. 

»Ne lomi ga, »Stari« te bo pre
tepel!« 

Skril je obraz med dlani in 
zajokal. Prijel sem ga za rokav 
in mu potisnil v roko škatlico 
cigaretnih ogorkov, samih lepih 
ogorkov. Hvaležno me je pogle
dal, vrgel škatlico ob tla in izgi
nil v mračni veži... 

Le dotaknil sem se ga, že se je 
zbudil. Oblečen, kakršen je spal, 
se je vzdignil na komolce. 

»Ali greva, Bojan?« me je po-
tihoma vprašal. 

»Da, čas je.« 
Vstal sem in odšel iz spalnice. 

Peter mi je sledil. 
Dolgi hodnik je bil prazen in 

tih, strahotno tih. 
Sla sva v stranišče in se za

klenila. Peter je prižgal luč. 
»Imava vse?« 
»Vse!« 
»Dobro! — Te je strah?« 
Prestrašen je stal Peter, s culo 

v roki pred menoj. Medla luč 
mu je svetila v velike, temne oči. 

»Da ... Zakaj beživa ponoči?« 
Besede so mu stežka prihajale 

iz grla. 
»Saj res, zakaj beživa ponoči?« 

— Zakaj sploh beživa? sem po
mislil, Petru pa sem dejal: 

»Ne čvekaj neumnosti! K tvoji 
mami greva. — Kje si pa že kdaj 
slišal, da je kdo pobegnil po
dnevi?« 

Glas mi je zvenel precej nepre-
pričevalno. 

»Jutri bo ves grad govoru o 
nama!« sem še dodal in se poteg
nil na okno. Pomežiknil sem Pe
tru in mu rekel, naj ugasne luč. 

V temi se je slišalo le šumenje 
straniščnih rezervoarjev pod stro
pom. 

Z nogo sem otipal nazidek pod 
oknom. Roka je krepko zagrabila 
okenski okvir. 

»Pridi za mano!« sem polglasno 
zaklical Petru, se oprijel strelo
voda in se spustil. Brž, ko sem 
dosegel tla sem stekel preko dvo
rišča in se pritisnil h kamniti 
ograji. Pogledal sem navzgor pro
ti oknu. Nikogar ni bilo za mano. 
Tišina. 

»Torej se je zbal. Sleva!« Imelo 
me je, da bi glasno zaklel. 

Nenadoma pa je v stranišču za
svetila luč. Močneje sem se sti
snil k ograji, prsti so se mi skr
čili v pest. Po nekaj sekundah 
je luč ugasnila in po strelovodu 
je zdrsela temna postava. 

Oddahnil sem se. 
»Nož mi je padel iz žepa, pa 

sem prižgal,« mi je pojasnil Pe
ter, ko sva preplezala z mahom 
obraslo ograjo. 

»Je že dobro, samo, da nama 
je uspelo.« Pomenljivo sem sunil 
soseda v ramo. 

Stekla sva po sadovnjaku do 
prvih njiv. 

»Poglej! Mesto. Najin cilj!« 
Daleč čez Savo se je nad hribi 

slabotno svetlikalo. 
Sla sva. Grad za najinimi hrbti 

se je, siv in grozeč, bolj in bolj 
odmikal. 

Zunaj je bila trda tema in vro
če je bilo. 

Stal sem sredi majhnega pro
stora. Za mano je škrtnil ključ. 
Okrog mene je stalo pet ljudi. 

»Od kod pa take otroke zapi
rajo?« se je oglasil eden izmed 
njih. Imel je majhne, krive noge. 

Nemo sem stal sredi njih in 
gledal počečkane stene. 

»Dobrodošel, dragi gospod! Že
lim, da bi vam bilo bivanje pri 
nas kar najbolj prijetno. Kajne, 
konjederec?« 

»Mhm,« je zagodrnjal velik 
črnolasec, slep na eno oko. 

Tovariši so me uničujoče gle
dali in se krohotali. Zajokal sem 
in se vrgel na pograd. Rad bi 
spal, rad bi jedel, rad bi bil do
ma pri mami. Rad bi... Kaj vse 
bi rad? 

V sobi je smrdelo po potu in 
cigaretnem dimu. Edino zamreže
no okno je bilo zaprto. 

»Pokonci golobčki!« 
Mei sem si oči in buljil predse. 

Kje sem? V vrsti ob steni je sta
lo pet mož. 

»Kaj je novega?« 
Pogled mu je obvisel na meni 
»Kaj pa ti misliš, mali? Ti naj 

podkurim?« 
»Kaj hočete od mene?« Z ro

kami sem trdno oklepal gola ko
lena. Možakar je stopil k meni 
in zamahnil. Nagonsko sem se še 
bolj skrčil. 

Ko sem se pobiral s tal, mi je 
iz nosa tekla kri. Zagledal sem 
se v rešetke na oknu, ki so se 
zableščale v soncu. Zavedel sem 
se, da sem zaprt. 

Petorica v vrsti je zrla v tlo 
in molčala. S težavo sem se št 
sam postavil v vrsto. 

»Voljno!« 
Skoraj bi padel. 
»Ti pa z mano, mulec!« Besede 

so bile namenjene meni. »Spal 
si dovolj, zdrav pa si tudi!« 

Paznikov glas je bil porogljiv 
Sel sem. Na vratih sem se za 

trenutek ustavil, obrnil pa se ni' 
sem. 

Z majhnim hlebčkom kruha 
pod pazduho, z rokami v lisicah 
sem se v spremstvu miličnika 
vračal v vzgajališče. Glavo sem 
stiskal med ramena, ko sva ste 
pala po že oživelih mestnih uli
cah proti postaji. 

Kje neki je Peter? 
Peter KavaW 



O p r o g r a m u k m e t i j s t v a 
v soboto je bila v Celju seja za-

jtopnikov občinskih ljudskih odbo-
jov in Okrajne zadružne zveze, ki 
jQ je sklical OLO in n a kateri so 
¿{jravnavali akcijski program kme
tijstva za prihodnje leto. 

Kakor so poudarili, pomeni ob
ravnavanje kmetijskih vprašanj v 
¿asu pred jesensko setvijo hkrati 
prvi korak k izvajanju bodočega 
petletnega kmetijskega načrta. Ak
cijski program, ki mu bodo podrob-
jjo in dokončno vsebino da l i še po-
jamezni občinski ljudski odbori 
jkupaj z OZZ, je namenjen pred-
ysem specializaciji kmetijske proiz
vodnje v oblikah splošne kakor kom
pleksne kooperacije, zadružnih obra
tov idr. 

V tem pogledu smo v preteklem 
obdohju na področju kmetijstva do
segli vidne rezultate, vendar pa bo 
še nadalje treba iz ekonomskih 
osnov navzgor krepiti sistem ko
operacije in utrjevati oblike, kakrš
ne so bile v veljavi do sedaj, saj bo 
srnotrno in močno kmetijstvo mogo
če uveljaviti izključno le v sistemu 
)(ûoperacijske proizvodnje. S tem v 
zvezi so značilnosti akcijskega pro
grama za prihodnje leto predvsem 
v povečanju tržne proizvodnje, ra-
jonizaciji kmetijske proizvodnje in 
razširitvi kooperacije. V kooperacijo 
¿0 treba vključiti vse tiste okoliše, 
kjer obstoje pogoji za gojitev kul
tur, ki imajo tržni značaj. Kjer teh 
možnosti ni, bi bilo treba izboljšati 
agrotehnične ukrepe. 

Akcijski program predvideva tudi 
povečanje travniških površin od se
danjih 8,5 na bodočih 11 tisoč h a ; 
nadalje povečanje živinorejske pro
izvodnje, krmnih živil in vseh dru
gih rastlinskih proizvodov, zlasti 

krompirja, ki ga je lani v našem 
okraju občutno primanjkovalo in ki 
bi ga naj posadili vsaj toliko, da 
bi krili lastne potrebe. 

Ker sodi tudi formiranje zadruž
nih obratov pri kmetijskih zadrugah 
v okvir socialističnega kmetijstva, 
bo treba aiktivizirati v tej smeri tu
di tiste zadruge, ki takih obratov 
še nimajo. Tako so se na primer na 
Planini, ki je izrazito živinorejski 
predel, posamezni kmetje že močno 
zavzeli za živinorejsko proizvodnjo. 
Gre potemtakem za jačanje sociali
stičnega sektorja, za veliko tržno 
proizvodnjo, za organizirano kme
tijstvo, ki bo lahko edino zagoto

vilo nadaljnji razvoj tega področja 
in prispevalo k dvigu življenjskega 
standarda tako kmetovalcev kakor 
vseh ostalih državljanov. 

Na seji so poleg nekaterih drugih 
vprašanj razpravljali tudi o črnem 
ribezu, ki ga bomo s prihodnjim le
tom pričeli gojiti le organizirano, 
ter o potrebah po obnavljanju sa
vinjskega hmelja, ki bi ga bilo treba 
letno obnoviti od 200 do 300 ha in 
ki bi se naj širil najdlje do Vojnika. 
Šentjurja in Šmarja. 

Vprašanje strokovnega kadra pa 
se vedno bolj izboljšuje, saj smo 
poleg okrog 100 tehnikov dobili še 
okrog 30 kmetijskih strokovnjakov. 

Nekaj misli o sadju 
Sadja, ki je v tem času eno 

izmed bistvenih sestavin člove
kove hrane, je tako na trgu 
ka'kor v prodajalnah še kar do
volj. Kljub temu, da tu in tam 
kak prodajalec vtihotapi med 
zrele plodove tudi kak nezrel 
plod, to ne moti potrošnikov — 
končno ti tudi niso taki stro
kovnjaki, da bi na oko prece
nili, ali so v neki jabolki pečke 
bele ali črne. Res je, da le
tošnje vreme ni bilo kdove ka
ko naklonjeno zorenju, saj je 
bilo bržkone premalo sonca, 
zaradi česar je sadje pač takš
no, kakršno je, res pa je tudi, 
da so denarni nagibi utrgali 
prenekateri sad, ki bi sicer 
morda še dozorel. 

Druga misel, ki se vsiljuje 
človeku, ko kupuje sadje po 
prodajalnah, je očitna razlika^ 
med tistim, kar je videti v iz-' 
ložbah in onim, kar tu proda
jajo, torej med tem, kar je za i 
oko in onim, kar je za prodajo. 
Razumljivo, da lepo aranžira
na izložba še zlasti pritegne 
potrošnika, če je tudi razstav
ljeno blago okusno na pogled, 
manj razumljivo je, če potem 
za pultom vedno ni mogoče 
dobiti tistega in takega blaga, 
ki ga izložbi, »reprezentira«. 
Taka reklama je kajpak nesmi
selna, čeprav seveda ne brez 
določenega učinka. Ker ob 
pločnikih namreč ne rasto sad
na drevesa, s katerih bi človek 
lahko trgal sadje, se je potem
takem treba zadovoljiti s tem. 
kar ti v prodajalni ponudijo. 
Ce se pri tem tu in tam najde 
morda tudi kak nagnit sad — 
saj je naposled tudi gniloba 
sestavni del teže! Zdi se, da bi 
bilo treba v tem pogledu vso 
stvar urediti tako, da bi po pro
dajalnah prodajali predvsem 
in morda celo izključno takšne 
pridelke, ki so vredni pošte
nega denarja — vse drugo je 
navadna špekulacija. 

Ko sem bil pred dnevi v ze-
lenjarni v Cankarjevi ulici, je 
pred menoj nekdo kupoval bre
skve. V izložbi je videl krasne 
breskve, ko pa mu je proda
jalka hotela natehtati tiste, ki 
so bile na pultu, je rekel, da 
bi imel raje one, ki so v izložbi. 
Teh seveda ni mogel dobiti 
dobil pa je pojasnilo, da »iz
ložbe ni mogoče vsak čas raz
dirati« in da bo namesto tistih 
breskev dobil »tele izbrane« — 
kar je vsekakor velika usluga 
saj »ostali potrošniki nimajo 
pravice, da bi karkoli izbirali, 
pač pa dobijo vse lepo po 
vrsti«. Brez nadaljnjega ko
mentarja. Potrošnik 

Najlepša njiva koruze 

Nanjo nas je opozoril upravnik 
kmetijske zadruge. Košato se ze
leni na ravnini v Polju ob Sotli 
in je last kooperantke Vreča. 
Morda je za spoznanje nižja od 
ostale koruze, vendar je živoze-
lena in gosta. Kmalu smo se zbra
li ob njivi in mlajša gospodinja 
nam je navdušeno pojasnjevala: 

»Lani sem poskusila s hibridno 
koruzo. Seveda v kooperaciji, 
ker brez tega si sploh ne morem 
zamisliti uspešnega kmetovanja. 
Nimamo ne vem kakšnega po
sestva, saj je komaj okrog T ha 
obdelovalne zemlje, zato moramo 
gledati, da dobimo čimveč iz nje. 
Lani smo imeli potem pri koruzi 
res zelo lep pridelek: preko 8000 
kilogramov donosa, kar je re
kordno za naše kraje. Dobili smo 
tudi prvo nagrado na kmetijski 
razstavi Obsotelja, česar sem ve
sela. Povem vam, da nikoli ne bi 
hotela sejati druge koruze kot hi
bridno. Lani so nekateri kar zi
jali, ker je dejansko naša koruza 
bila najlepša. Potem so navalili 
po seme, a sem jim dopovedova
la, da donos ne bo več takšen, 
ker se hibridno seme izrodi. Ve
ste, največ je krivo to, ker naši 
kmetje premalo čitajo. Vse hoče
jo videti, poskušati nočejo in bolj 
zaupajo starim navadam kot stro
kovnim zapiskom. Mi pa smo po
skusili in uspeli. V vsaki stvari 
je treba enkrat začeti in nekdo 
mora biti prvi.« 

Z upravnikom sta stopila na 
njivo in koruza jima je segala 
preko glav. Nenavadno gosto je 
posejana. »Vidite, prav v tem je 
prednost hibridne koruze? Ni tu 
bistveno, da ima rastlina morda 
po dva klasa, važnejše je, da pre
nese gost nasad in vendar v redu 
klasi. Ostale navadne sorte ne 
prenesejo gostote in sploh ne bi 
dobro klasile, če bi jih tako po
sejali kot hibridno. V tem je tudi 
skrivnost donosa, ker je na hek
tarju več klasov. Veste, brez ko
operacije pa ne gre. Odkrito vam 
povem, da ne znamo več gospo
dariti brez umetnega gnoja in 
brez sodelovanja z zadrugo.« 

Ozrl sem se na široko detelji-
šče, ki je tik ob koruzi. »Aha, 
gledate deteljo! Vidite, tudi tu 
imam korist. Lani je rasla pše
nica, letos pa že četrtič kosim 
deteljo, čeprav smo še komaj v 
sredini julija. Oni tam prek je 
tudi posejal deteljo v strnen, pač 
pa je imel drugo sorto pšenice in 
morda še drugačno obdelavo, pa 
kosi komaj drugič. Rečem vam, 
da je naravnost greh sejati žito 
brez kooperacije.« 

Kmetovalka Vreča iz Polja ob 
Sotli je navdušena zadružnica in 
kooperantka, prav tako njena 
hčerka, ki nam je o vsem pripo
vedovala. Rada čita in upošteva 
strokovno literaturo. V hlevu sto

ji 11 glav simendolske živine, let
no odda do 10 svinj, kar je za 
tako srednje posestvo prav lepo. 
In kako prijetna je kmečka hiša, 
ki je obdana s pisanimi lončni
cami. Gospodinja je velika ljubi
teljica cvetlic, ki tako lepo okra
sijo kmečko hišico. Verjetno bo 
tudi letos njen pridelek koruze 
zavidanja vreden, kot že kaže na
sad. Želimo ji lahko samo še: le 
tako naprej in bo dosti dobrega 
kruha, s katerim nam je gosto
ljubno postregla, dosti kruha za 
vse. 

Sotelski 

Kosilo V poletnih dneh 
Vročina v mes tu , v p isarni , de

lavnic i doma in v kuh in j i . Povsod 
vzdihi in b r i san je <potu, istorilnost 
pada . Človeku j e odveč obleka, 
obutev, včasih celo lasje, če so 
dolgi. Da bi se vsaj nekol iko o-
hldili , p i j emo o g r o m n e kol ičine 
mrz le vode, ki žeje sploh n e oibla-
ži, p a č p a kopiči v telesu boga t e 
količine tekočine, d a se še bolj 
pot imo, obenem p a otežuje p r e b a - ; 
vo. V času najbol j topl ih po le tn ih] 
d n i tud i močno p a d e tek d o jedi.: 
Pr i item s t e m o r d a že opazili, da 
k l jub itemu, d a s t e mnogo m a n j 
jedl i , n i s t e shujšal i . Za rad i visokeÏ 
t e m p e r a t u r e z raka , loddaja olo- j 
veško telo m a n j toplote, izgublja^ 
tore j m a n j kalor i j in za to tudi ne 
po t rebu je to l iko h r a n e . Gospodi- , 
n j e n a j bi v teh dneh vse ito u p o 
š teva le in p r ip rav l j a l e izato mnogo 
m a n j obi lna in boga ta kosila, k a 
k o r ipozimi. rresteninie, k r o m p i r 
in m o č n e jed i l ahko v t e m času 
sploh opust imo, p r a v t a k o zaku
h a n e juhe . J e j m o piredvsem zele
njavo, ki j e sedaj najcenejša (po
ceni n ikakor ni), meso, r ibe, sadje 
in solata. Ta le moj nasve t zveni 
zelo razkošno, v e n d a r n i t ako . 
Nap rav i t e n a p r i m e r za obed zrez
ke in stročji fižol v omaiki, r ibe 
in k r o m p i r v oblicah, ocvr te buč
k e in solato, š a t a ra š , z mas lom 
zabel j en izluščen grah , polnjene 
pa rad ižn ike , pozneje p a p r i k e in 
podobno. T a k š n e jedi po večini 
l ahko h i t ro p r ip rav imo , so l a h k e 
in j ih tud i 'V vročih d n e h r ad i po-
uži jemo. 

Nekateri zeliščni čaji 
Brinje — pospešu je teik iin p r e 

bavo ter iziločanje vode , ciati k r i . 
Posušene j agode zveč imo — od-
Ktranijujejo s l ab d u h iz ust m 
'^u•вdijo Slab želodec. 

Kadulja (žajbelj) — že od n e -
^ a j zdrav i lo p r i žensikih bolez-
"^ih, poleg t ega p a g a p i j emo p r i 
^bodenju dihal , vne t ju gr la , p r i 
^aš l ju ; t u d i p r i že lodčnih o b o -
^ ^ j i h , (oteiklih ledvicah) in p r i 

zastoju žolča žajibelj pomaga . 
Tavžentroža (svedre) — čaj u r e 

di m o t n j e v p r e b a v i in pospešuije 
tek. 

Rabarbara — zOaisti k o t čistilo 
p r i s labi p rebav i , p r i obolenju j e 
t e r in v ran ice . 

К ш п п а — pro t i napenjanjiu in 
črevesn im m o t a j a m . 

Korenje — sveže ribamo, okrep i 
dlesna in ги-edi mo tn j e v črevesjoi. 

Sodobno gospodinjstvo 
Peta l e t o š n j a š t e v i l k a >Sodobnega go

spodinjs tva« poroča obš i rno o razstavi 
»Druž ina in g o s p o d i n j s t v o 1960«. Tina 
Maležič p i še o nov ih na logah , ki s to j i jo 
pred nami v zvez i z d e l o v a n j e m šo l sk ih 
mlečn ih k u h i n j . Pr ipravi t i j e t reba v s e 
potrebno , da j e s e n i ne bo n o b e n e g a šol
s k e g a o troka brez mal ice v šol i . O pra
v e m času o b j a v l j a rev i ja napotke star
šem, k a k o n a j opremi jo o troka , k o od
haja na l e t o v a n j e . Gospod in jam, ki pe
re jo v mehaniz i ran ih hišnih pra ln icah , 
bodo dobrodoš l i recept i za pranje v 
Himo pra lnem s troju . Zanimiv j e pri
s p e v e k o novem i zde lku T o v a r n e emaj l i 
rane posode v C e l j u , k i j e pr iče la izde
lovat i emaj l i rano omarico , kombin irano 
s pomivalnim'! kor i t i . Potrošn ikom sta 
n a m e n j e n a tudi p r i s p e v k a o v z d r ž e v a n j u 
p las t i čn ih oblog v s tanovanju in o mož
nostih r e k l a m i r a n j a pri nakupu teks t i la . 

T a š t e v i l k a o b j a v l j a tudi iz ide pre iz 
k u š a n j go lažev ih k o n z e r * , ki j ih j e pre 
i zkuša la grnpa s t r o k o v n j a k o v . Strokov
nim m n e n j e m o z u n a n j i opremi , kva l i 
tet i k o n s e r v , embalaž i , cen i in uporab
nost i , s o p r i k l j u č e n i tudi p r e i z k u š e n i 
recept i za pr ipravo g o l a ž e v i h k o n s e r v . 

R e v i j o »Sodobno gospod in j s t v o t i zdaja 
Centra ln i zavod za napredek gospod in j 
s tva v Ljub l jan i , Gradi šče 2/II1. Izhaja 

m e s e č n o . Letna naročnina znaša 500 d in . 

Kako streljamo na glinaste golobe 
s t r e l j a n j e na g l inas te go lobe j e v S lo

v e n i j i kot lovsko-športna d i sc ip l ina še 
malo razvi ta . N e k o l i k o s tare j šo tradic i jo 
ima ta šport v Prekmurju , k j e r j e v e l i k o 
pernate d iv jad i in se j e potreba poka
zala popre j kakor v drugih kra j ih Slo
v e n i j e . S t r e l j a n j e na g l i n a s t e g o l o b e 
lahko smatramo kot šport, kakor tudi 
potrebne v a j e lovcev kot predpr iprava 
za lov na ž ivo pernato d i v j a d v j e s e n s k i 
sezoni . Lovec , ki goj i ta šport bo brez 
dvoma imel v e č j e u s p e h e na lovu . m a n j 
bo z a s t r e l j e n e d iv jad i pog in i lo , ne da 
bi j o lovec naše l . V drugih repub l ikah , 
predvsem v Hrvatsk i , pa ima ta šport 
že tradic i jo , da ne omenimo n e k a t e r e 
druge države , predvsem CSR, k j e r j e ta 
športna d i sc ip l ina na sve tovn i ravni . 

Pri Lovski zvez i C e l j e ie bi la pred 
tremi let i formirana komisTfa za l o v s k o 
s tre l s tvo , ka tera je na podlagi medna
rodnega prav i ln ika izde la la lasten pra
v i ln ik za to športno d i sc ip l ino , pr i lago
j e n naš im razmeram in možnost im. Ko
mis i j i j e do s e d a j usne lo za interes irat i 
za_ ta šport v e č j e š t e v i l o lovsk ih druž in , 
oz iroma l o v c e v . V le tu i960 j e sode lo
va lo na druž insk ih prvens tv ih že 450 
lovcev iz 22 lovsk ih druž in c e l j s k e g a 
okraja . D r u ž i n s k e g a prvens tva se l a h k o 
udelež i v sak lovec . Ce na d r u ž i n s k e m 
prvens tvu d o s e ž e 60 % možnih zade tkov , 
se p las ira na s ek torsko p rv en s t v o , k jer 
s o d e l u j e j o strelc i v seh lovsk ih družin 
do ločenega področja , ki so na druž in
skih p r v e n s t v i h doseg l i normo. Lovci , 
ki na s e k t o r s k e m prvens tvu dosežejo 
70% možn ih zade tkov , s o d e l u i e j o na 
o k r a j n e m p r v e n s t v u . Iz n a j b o l j e plas i 
ranih na o k r a j n e m prvens tvu se ses tav i 
ek ipa , ki s o d e l u j e na r e p u b l i š k e m prven
s tvu . Ekipa Lovske z v e z e C e l j e j e v le tu 
1959 na r e p u b l i š k e m p r v e n s t v u v Ljub
l jani d o s e g l a čas tno П. mes to za prvo-
p las irano e k i p o l j u b l j a n s k e L o v s k e zve 
ze . 

Da se d o s e ž e j o v r h u n s k i rezul tat i , j e 
tudi pri s t r e l j a n j u na g l inas te go lobe , 
kakor pri os ta l ih športnih d i sc ip l inah , 
potrebno mnogo truda in v e ž b e . Na ža
lost pa se lovci zaradi v i soke c e n e lov
skih n a b o j e v n e m o r e j o posvet i t i temu 
športu v t a k i meri kot bi bi lo za lov 
sam, k a k o r tudi za šport kor i s tno . Lov
ski n a b o j s š ibrami s tane 40 d inar jev , 
za v s a k e g a odvrženega goloba pa lahko 
računamo d v a naboja , t o r e j 10 go lobov 
800 d in . 

S t r e l j a n j e na g l inas te go lobe j e pri 
nas i zven l o v s k i h vrst l e malo poznano , 
čeprav j e na s v e t o v n e m s t r e l s k e m prven
s tvu to kot obvezna d isc ip l ina . Mars ikdo 
niti ne ve k a k o se to pravzaprav vrš i . 
Potreben j e s troj z v z m e t j o , v k a t e r e g a 
se v loži »goloba« v ob l ik i krožn ika s 
premerom 12 cm iz umetne as fa l tne ma
se . Na s t re l čevo z n a m e n j e »pul« ali po
dobno, se go loba spust i , s troj ga v r ž e 
z v e l i k o brz ino , lovec pa ga mora s s tre
lom razbit i , kar se smatra , da j e go lob 
zadet . S t ro j mora biti v b u n k e r j u , tako 
da j e oseba , ki go lobe spušča , varna 
pred s tre l i i z l ovsk ih p u s k . 15 m za 

s t ro i em v ravni črti s toj i s t re lec , ki pa 
n ikdar ne ve v k a t e r o smer bo »golob« 
l e i e l . Samo od n j e g o v e spretnos t i j e od
v i sen uspeh . »Golobi« se l ahko s p u š č a j o 
tako , da l e t i jo naravnost , ali pa za 45" 
odk lona v l e v o in desno , n a j v e č j a v i š ina 
l e t e č e g a go loba ne sme p r e s e g a t i 4 m, 
n a j m a n j š a dopus tna v i š ina pa j e 1 m. 
T o r e j zadeva v s e k a k o r ni tako lahka 
in enos tavna . Pri s labih s tre lc ih s e v e d a 
pade mars ikatera š a l j i v a na n j i h o v ra

čun, vendar zaradi t renutnega n e u s p e h a 
ni vreč i p u š k e v koruzo . 

Za s t r e l j a n j e na g l inas te g o l o b e s e 
uporabl ja jo l o v s k e p u š k e š ibren ice k a l . 
12 in 16, ter š ibre št. 12. 

Lovske organ izac i j e i šče jo možnos t i , 
da bi k a k o r s t r e l s k e organ izac i j e d o b i l e 
regres na l o v s k e naboje , k a r bi v s e 
k a k o r poz i t ivno v p l i v a l o n a r a z v o j te 
športne d i sc ip l ine pri nas . 

Štnc in 

Komisija za sklepanje in odpovedovanje delovnih razmerij pri 
Gradbenem industrijskem podjetju »GRADIŠ«, centrala Ljubljana 

razpisuje delovno mesto 

SEKRETARJA gradbenega vodstva Celje 

Pogoj: višja ali srednješolska izobrazba in 5 let prakse. Osebni 
dohodki po tarifnem pravilniku. Družinsko stanovanje zagotov
ljeno v letu 1961. Ponudbe je dostaviti na gradbeno vodstvo 
v Celju do 6. avgusta 1960. 

Koliko spanja rabi otrok 
Redko je neko novo znanstveno 

spoznanje poseglo tako globoko v 
navade in življenje milijonov ljudi, 
kakor so to storila dognanja mün-
chenske univerzitetne klinike pred 
nedavnim. Vrsta znanih specialistov 
na tej kliniki je že dalj časa nadzo
rovala številne dojenčke, predvsem 
njihovo spanje in sedaj so ti zdrav
niki objavili svoja odkritja, ki so 
precej presenetila. 

Vsaka mati je prepričana, da sa
ma najbolje ve koliko spanja rabi 
njen otrok, če rabi opoldansko spa
nje in drugo. No, in če sama ni o 
tem popolnoma prepričana, vpraša 

za svet svojo mater ali kakšno teto, 
ki je vzredila vsaj šest otrok, »pa 
so vsi zdravi«. Izkušnje, na katerih 
je temeljila tovrstna vzgoja velike 
večine otrok po svetu, pa so sedaj 
postale čisto nepomembne, prav na 
po_dlagi spoznanj znanstvenikov, 
mûnchenske otroške klinike. 

Eno prvih' dognanj s tega področ
ja je ugotovitev, da spadajo psiho
loške funkcije spanja in bedenja pod 
popolnoma druge zakone človeškega 

organizma, kakor se je to mislilo 
doslej, kar pa je temeljilo le na po
vršnih opazovanjih. Saj so prav ti 
zdravniki-specialisti priznali, da so 
faze v razvoju dojenčka, o kate-ih 
ne pove tudi najboljša učna knjiga 
ničesar. 

Dejstvo, da otrok prve dni svoje
ga življenja prespi je ovrženo. Om.e-
njeni zdravniki so dognali, da no
vorojenček prebedi skoraj polovico 
dneva in noči." Spi le v kratkih in
tervalih, kar nanese preko vsega 
dne od 14—16 ur. Do 8 tedna svoje 
starosti otrok ne loči dneva od no
či in ga 'torej dotlej nima smisla 

vzgajati k spanju. Dotlej je silje
nje, da bi otrok prespal vso noč, ma
lone brezuspešno, saj dojenček, ki 
je star manj kakor 8 tednov tega 
niti ni zmožen. Po tem času oa 
otrok loči dan od noči in sčasoma 
neha zahtevati nočne obroke hrane. 
Sedaj napoči čas, ko lahko privadi
mo otroka, da prespi noč. Naslednje 
noči otrok zahteva hrano kakor je 
bil to navajen doslej in mati rmi jo 
zavrne. Ko otrok prejoče nekaj noči 

tega obroka več ne zahteva in pre
spi noč. Ce otroku ob tem času noč
nega obroka še ne odrečemo, pa ga 
po nekaj tednih tudi sam ne zahte
va več. Neprekinjeno spanje ponoči 
pa je mnogo več vredno, kakor noč
ni obrok hrane. 

Zelo važno je, da vsak otrok spi 
preko dneva. Opoldansko spanje je 
več vredno, kakor sprehod, zaradi 
katerega mu to" spanje odrečemo. 
Vendar ni treba, da otrok spi dva
krat na dan, zlasti ne po svojem 
6 mesecu. Do svojega drugega leta 
starosti mora spati otrok najmanj 
13 in pol ur, pozneje do petega ali 
šestega leta starosti pa najmanj 
enajst in pol ur. Revolucionarno do
gnanje omenjenih zdravnikov pa je, 
da je zelo važno, da pustimo otroku 
njegovo »ceremonijo« pred spanjem. 
Tej bi morali starši posvečati mnogo 
več časa, da bi se otrok lahko pri
pravil na spanje. Omenjeni zdravni
ki so enodušno izjavili, da je bilo 
za otroke zelo primerno prepevanje 
uspavank, ki se je danes že opusti
lo. Enolične melodije so namreč de
te popolnoma umirile. Otrok sme 
in naj zaspi z igračko. 

Posebnost malega otroka je, da 
zaspi zgodaj zvečer in se zato tudi 
zgodaj zjutraj zbudi. Do petega le-' 
ta starosti naj starši otrok ne sku
šajo navajati drugače, pozneje pa 
jih iahko prilagodijo svojim nava
dam. Vendar naj otroci do desete
ga leta ne gredo nikoli spat po os
mi uri zvečer, saj je že to skrajna 
meja. V času, ko se otroci navajajo 
na jutranje spanje, pa so že šolarji 
in odhajajo zjutraj ob osmi uri k 
pouku, ko še niso popolnoma bistri. 
Omenjeni znanstveniki so prav za
radi tega priporočili vsem vzgojnim 
zavodom, predvsem pa šolam, naj 
ne začno s poukom ob osmi uri, kar 
je sedaj navada v vsej Evropi. Prav 
iz tega razloga so uvedli v ZD.\ 
pouk šele ob pol deseti uri dopol
dne. 

Pri otrocih, ki hodijo v šolo se že 
javlja individualna potreba po spa
nju. V tem času siljenje nima več 
pomena, ker otrok spi toliko, koli
kor rabi. 

Ali bodo ta edinstvena dognanja 
poučila tudi tiste matere, ki so vse 
doslej vse najbolje vedele? Omenje
ni znanstveniki so prišli do teh do
gnanj potem, ko so več kakor dve 
leti nadzorovali spanje malone 15 
tisoč otrok. Saj niso odkrili kaj po
sebno novega, vendar pa so o spa
nju otrok dognali sedaj že precej. 
Njihova odkritja bodo vsekakor te
melj poglavjem o spanju otroka v 
učbenikih in v priročnikih za ma
tere. 



Lovska priznanja 
v počastitev 20. in 22. julija je 

lovska družina Hum v Celju izvedla 
tekmovanje v streljanju na glina
ste golobe. Prvi del svečanosti pa 
so izkoristili za kratko proslavo, na 

kateri so podelili tudi nekaj lovskih 
priznanj. Na sliki: predsednik Okraj
ne lovske zveze Jože Ančik izroča 
Red za lovske zasluge druge stop
nje tovarišu Slavku Kovaču. , 

Samopostrežba tudi na vasi 
v nedeljo dopoldne so v Prebol

du v okviru krajevnega praznika 
odprli samopostrežno trgovino. Od
prl jo je načelnik gospodarskega 
oddelka žalske občine Ivan Kač, 
navzoči pa so bili tudi predstav
niki družbenih organizacij. 

V trgovino, za katero je prostor 
odstopila kmetijska zadruga v svo
jem zadružnem domu, so investirali 
okrog 3,5 milijonov dinarjev. Pro
stor sicer ni velik, a je za potrebe 
Prebolda dovolj velik in poleg tega 
okusno urejen, v prodaji pa so sko

raj vsi artikli. Ko bodo rešili še 
vprašanje skladišča, ki ga prav ta
ko namerava odstopiti kmetijska za
druga, bo trgovina lahko nemoteno 
poslovala. 

Ker si samopostrežne trgovine 
šele utirajo pot, so tudi v Preboldu 
gledali nanjo malce skeptično, ven
dar je nepričakovan obisk že v prvih 
dveh dneh ovrgel vse dvome. V tem 
času je šlo skozi trgovino 586 po
trošnikov, promet pa je bil od 180 
do 200 tisoč dinarjev dnevno. 

In kaj menijo ljudje? 

Janko Rajh — poslovodja: 
Mislim, da bomo s samopostrežbo 
potrošnikom vsekakor ugodili, saj 
je tak način prodaje boljši in hitrej
ši, vsak si lahko sam izbere, 'kar 
potrebuje in mu ni treba čakati na 
vrsto, da bo postrežen. Razen tega 
bo trgovina poslovala od šeste do 
osme ure zvečer v poletnem času in 
od sedme do šeste ure pozimi, s či
mer bo omogočeno nakupovanje tu
di tistim, ki so zaposleni v rednem 
delovnem času ali izven njega. 

Fani Janšek — gospodinja: Trgo
vina mi je všeč, gre vsekakor mno
go hitreje, morali se bomo še pri
vaditi. 

Ko se bodo prebivalci Prebolda 
te trgovine privadili, bo brez dvo
ma postala sestavni del njihovega 
vsakdanjega življenja in je ne bodo 
mogli pogrešati, saj bodo lahko tu 
kupovali udobno in hitro in jim ne 
bo treba izgubljati časa s čakanjem. 

Nesreča zaradi 
prehitre vožnje 

V petek se je na Teharski cestr 
pripetila huda prometna nesreča. 
Motorist Mirko Bohorič iz Celja j ^ 
vozil iz štorske smeri s precejšnjo 
hitrostjo na motornem dvokolesu. 
Prt prehitevanju ga je zaneslo na 
levo stran ceste, kjer je z vso silo 
trčil v smernik in se nato prevrnit 
po nasipu. Pri nesreči si je nalomil 
hrbtenico ter dobil hud pretres mo
žganov. Sopotnica Marjana Agrež 
iz Trnovelj pa si je zlomila desno 
nogo. Oba so prepeljali v celjsko 
bolnišnico. 

ZARADI ALKOHOLA.. . 

Druga nesreča se je zgodila v La-
hovem grabnu pri Jurkloštru, kjer 
je močno vinjen voznik osebnega 
avtomobila Slavko Pavlin iz Koš
nice izgubil oblast nad vozilom, za
peljal na levo stran ter se prevrnil. 
Po tem dogodku je osebni avto ob
stal ob potoku Gračnici. Voznik je 
ostal brez poškodb, zato pa sta bila 
sopotnika Miha in Neža Tovorniki 
teže poškodovana. Zaradi tega soj 
ju morali prepeljati v bolnišnico. 

K i\mkü 
„NIadinsIce delovne 

akcije ne bo" 
v 27. številki »Celjskega 

tednika smo objavili prispe
vek z naslovom »Mladinske 
delovne akcije ne bo«. Da ne 
bi prišlo do neljubih nespo- • 
razumov, smo se odločili, da 
zadevo še enkrat in podrob
neje opišemo. 

Uprava za ceste LRS, teh- . 
nična sekcija Celje in Okraj
ni komite LMS Celje sta se 
o delovni akciji na cesti v 
Logarsko dolino res pogovar
jala. Takrat je tudi Uprava 
za ceste predstavnikom mla
dine pojasnila, da dela izva
ja v lastni režiji pod izjem
nimi okolnostmi in da takih 
del prej še ni opravljala. Po
jasnili so še, da tudi nimajo 
vseh sredstev, kot na pri
mer v gospodarskih organi
zacijah in da bi brigada po
menila povečanje režijskih 
stroškov za nastanitev in 
opremo. ] 

Ker pa je okrajni komitet 
Ljudske mladine moral zbi
rati brigadirje v času, ko je 
bil na šolah še pouk, so z ak
cijo za zbiranje brigade pri
čeli takoj. Ko je bil izvoljen 
štab in brigada pripravlje
na, so vložili pismeno ponud
bo Upravi za ceste LRS, teh
nična sekcija Celje. To je 
bilo 24. MAJA, brigada pa bi 
morala odpotovati julija. Dne 
15. JUNIJA je Uprava za ce
ste LRS, tehnična sekcija 
Celje odgovorila, da mladin
ske akcije žal ne morejo an
gažirati, jim še enkrat na
vedla razloge in predlagala, 
da bi mladina delala pri ure
ditvi kolesarskih stez na Ma
riborski cesti. 

Pri obveznil(ili 
predvojašl<e vzgoje 
V Selah pri Šentjurju so taborili 

od 15. do 25. julija obvezniki pred-
vojaške vzgoje šentjurske in laške 
občine, nekaj pa jih je bilo tudi iz 
celjske, žalske in šoštanjske občine. 
Vseh obveznikov je bilo 252. Pro
gram je obsegal strokovne veščine, 
politična predavanja, veliko pozor
nosti pa so posvetili tudi kulturne
mu razvedrilu. Fantje so ustanovi
li svoj pevski zbor, harmonikarski 
oktet, streljali so z zračno puško, 
igrali odbojko in šah ter redno gle
dali filmske predstave strokovne in 
zabavne vsebine. 

Komandant tabora Ivan Zogan 
nam je povedal, da so z obvezniki 
zelo zadovoljni, disciplina je bila to-
variška, šentjurska občina pa jim je 
povsod zelo pomagala. L. M. 

Prispevek za list 
.Mnogo se je že pisalo o dvanajst-

nadstropni stolpnici v Gaberju, ki 
je v začetku res slabo napredovala. 
Zataknilo se je že pri »Elektroson-
du« iz Zagreba, ki je zavlekel beto
niranje betonov (stolpnica stoji za
radi mehkega terena na 9 m viso
kih betonskih stebrih) do decembra 
1959 tako, da je moralo GIP »In-
grad« začeti z gradbenimi deli šele 
v februarju letos, ko bi moralo za
četi po lastnem planu že septembra 
lani. Torej celih šest mesecev zamu
de. Spomladi je močno ovirala delo 
izredno nizka temperatura in pogo
sto deževje. Oviro je pomenilo tudi 
stalno pomanjkanje cementa, ki ga 
še sedaj ni dovolj na tržišču. Ven
dar v zadnjem času delo kljub temu 
zelo hitro napreduje, saj delajo celo 
v dveh izmenah tako, da bo ta šti
rideset metrov visoki objekt do kon
ca tega meseca gotovo končan. 

ClTAJTE 

CELJSKi TEDNIK 

Na cesti nisi sam! 
Da je to res in da je geslo umest

no, ne bi bilo treba posebej dokazo
vati. Stopite na ulico, peljite se po 
cesti tega ali onega reda — povsod 
boste srečavali tudi še druge. Take. 
ki bi hoteli ubežati času, take, ki 
lovijo čas za rep, pa celo tudi take, 
ki capljajo za njim. Ti zadnji so v 
glavnem pešci, kolesarji, mopedisti 
in tu in tam morda še tisti, ki imajo 
celo kak avto, pa se ta ne zmeni 
več za pritisk na gas. Vsi ti torej 
na cesti niso sami, pa vendar neka
teri kljub vsemu nemara še menijo 
da so le sami. 

Ko sem se pred dnevi peljal z 
mopedom v smeri proti Ljubljani, 
po skrajni desni in počasi, so me 
prehitevali avtomobili .vseh znamk. 
To je naposled razumljivo tako 
spričo prometa kakor spričo tega. 
da moped pravzaprav ni nič druge
ga kakor kolo z motorjem. Vožnja 
torej ni niti najmanj udobna, poleg 
tega pa ni bilo težko ugotoviti, da 
je celo zelo nevarna. Tik ob meni 
je namreč švignila elegantna limu
zina, pa kmalu za njo še nek ka
mion, pri čemer sta najbrž oba voz
nika hotela pokazati, kako bi lahko 
nekdo odletel s ceste, ta dva pa le
po nadaljevala pot, saj se jima ne 
bi nič zgodilo. Drugače si namreč 
take nadute vožnje ni mogoče raz
lagati, ker v tistem trenutku ni bi
lo nikogar z nasprotne smeri, kar 
pomeni, da se nista nikomur izogi
bala. Tudi kasneje se je nekaj po
dobnega še dvakrat ponovilo. 

Zanima me, če bi taki predrzni 
vozniki tako pogumno ogrožali tudi 
kakšna od svojih težjih vozil! Ver
jetno ne, kajti pogum te vrste ni 
nič drugega kakor navadna nadu
tost, ki bi jo bilo najbrž zelo strah, 
da se je znašla, recimo — v jarku. 
Kako bi potlej šofer takega kamio
na, ki verjetno ni bil njegova last 
opravičil karambol pred podjetjem, 
za katerega je vozil? Ali pa — kaj 

bi storil voznik limuzine, da je bila 
njegova? (V kolikor ni bila njego
va, bi bilo verjetno laže.) Takšnih 
vprašanj je seveda še vse polno, na
zadnje pa gre tudi še za vprašanje 
humanih odnosov do soljudi na ce
sti. Človek na cesti ni varen celo 
iz drugih razlogov, da pa bi mu 
stregli po življenju še taki brezgla
vi vozniki s svojim trkanjem na 
prsa, češ mi, ta je malce prehuda. 

-gor 

Žalostna slika 
pokopališča na Golovcu 

Ko stopiš na pokopališče na Go
lovcu, se ti nudi žalostna slika tega 
kraja, kjer počivajo naši zaslužni 
slovenski Celjani. S plevelom zara
ščena pota po pokopališču, skoraj 
meter visoka trava med grobovi, ki 
je nihče ni pokosil in prerašča že 
grobove same, ki jih je v tej go
ščavi nemogoče očistiti, razbite sve
tilke in kar je kovinskega, pokra
deno in prodano Odpadu. Po poko
pališču se podi dečad in igra kav
boje, strelja s fračami v steklo na 
svetilkah, stranka, ki se je vselila 
v del mrtvašnice, goji kokoši in su
ši na pokopališču perilo itd. Tako 
stanje tega pokopališča žali pieteto 
do naših pokojnikov, ki tukaj poči
vajo. Zahtevamo, da tisti, ki to po
kopališče upravljajo, napravijo na 
pokopališču red. Takoj je treba po
čistiti plevel s poti, pokositi travo 
med grobovi ir opozoriti svojce, da 
nato grobove očistijo. Stanje, ka
kršno je sedaj, je sramota, ki jo je 
treba takoj popraviti. 

M. C. 

IZKORISTITE PRILIKO ZA NAKUP KOLES PO ZNI2ANIH 

CENAH OD 2000 DO 7000 DIN! 

Trgovsko podjetje »Avtomor« Celje je odprlo za občinski praznik 

mesta Celja novo poslovalnico na Mariborski cesti 21. Poslo

valnica prodaja kolesa po znižanih cenah. Količina je omejena, 

zato pohitite z ugodnim nakupom. 

Dve smrtni nesreči 
v celjski bolnišnici sta pred dnevi 

podlegla težkim poškodbam mope-
dist Anton Tominšek iz Liboj in ko
lesar Avgust Zazjal iz Škofje vasi. 

Pokojni mopedist Anton Tomin
šek se je ponesrečil v Drešinji vasi 
v Savinjski dolini. Vinjen je zavijal 
z desne strani ceste v stransko pot 
v Drešinji vasi in ni nakazal spre
membe smeri. Voznik osebnega av
tomobila, ki je z nasprotne strani 
pripeljal povsem pravilno, je vanj 
trčil. Pokojnega Tominška so pre
peljali v celjsko bolnišnico, kjer je 
naslednji dan umrl. 

V Škofji vasi pa se je ponesrečil 
Avgust Zazjal, ki je pripeljal iz ne
preglednega dvorišča na cesto prve
ga reda. Iz mariborske strani je 
prav takrat pripeljal voznik tovor
nega avtomobila. Kolesar se je za
letel v srednji del tovornjaka in ob
ležal na cesti s hudimi telesnimi po
škodbami. V celjski bolnišnici je po
škodbam podlegel. 

Obeh nesreč ne bi bilo, če bi bila 
ponesrečenca upoštevala prometne 
predpise. V letošnjem letu je umrlo 
pri prometnih nesrečah v celjskem 
okraju že 19 ljudi. Ta številka je 
visoka in čudimo se, da se ljudje še 
zdaj ne zavedajo nevarnosti, ki za
radi njihove neprevidnosti preži na 
cestah. J. K. 

Gibanje prebivalstva 
v času od 16. do 23. jn l i j a 1960 je bi lo 

ro jen ih 19 d e č k o v in 19 d e k l i c . 

Poroči la sta s e : 

Franč i šek D r o b n e , u č i t e l j iz V i n s k e g a 
vrha in F i šer Mil ica, uč i t e l j i ca iz Kri
s tan vrha . 

Umrl i so : 

Tominšek Anton , d e l a v e c iz L i b o j , star 
35 let . Zazi ja l A v g u s t , d e l a v e c iz Škof je 
vas i , star 17 le t . Švencb ir Edvard , k m e 
tova lec iz Tržišča , star 39 l e t . S a j e v i c 
Branko , otrok iz S e v n i c e , s tar 3 d n i . 
Arbe i ter Jožef, otrok iz C e l j a , s tar 24 
dni . Kovač ič Krist ina, g o s p o d i n j a iz Go-
s tenja , s tara 46 l e t . B o m b e k Katar ina , 
otrok iz Založ, s tara 3 m e s e c e . Ocv irk 
Fi l ip , inva l idsk i u p o k o j e n e c iz Loč ice , 
star 66 l e t . Marošev ič Terez i ja , u p o k o 
j e n k a iz T r a i n e , s tara 56 l e t . 

Kronika nesreč 
PAZITE NA O T R O K E 

Šes t l e tna Marta Okrožn ik iz Paroš pri 
D o b r n i se j e v n e o p a ž e n e m t r e n u t k a 
z v r e l o v o d o popari la po t e l e s u . 

U D A R E C PO GLAVI 

j e v n e k e m prep iru dobi la Ivanka F lor 
jan iz Prapreč pri V r a n s k e m . Poškodba 
p r e t r e s možganov . N e z a v e s t n o so pre
pe l ja l i v bo ln i šn ico . 

Z N O G O V MLATILNICO 

Kmet Maks D e b e l a k iz P r e l a s k e g a pri 
Bučah j e pri m l a t e n j u ž i ta dobi l n o g o 
v mlat i ln ico . P o š k o d o v a n o ima s topa lo . 

NESREČNI P A D C I 

Valter Hrastnik iz C e l j a j e stopi l z 
nogo v n e z a v a r o v a n o l u k n j o . Poškodo
vano ima nogo . — Ana O k l o p n i k iz N o 
v e g a Ce l ja si j e pri padcu z lomi la nogo . 
— Tudi Milica Pahola iz G o m i l s k e g a j e 
pad la in si z lomi la n o g o . — Ignac Kuž-
n a r iz Pr i s tave si j e pri padcu pre trese l 
možgane in o b l e ž a l n e z a v e s t e n . — Leo
pold Travner iz V e l e n j a si j e pri p a d c e 
z lomi l roko in p o š k o d o v a l prsni koš . — 
Z voza j e pade l v Vrbju Ivan R-ozmaii. 
Poškodova l s i j e hrbten ico . — N a Ma
riborski ces t i j e p a d e l s tovornega av/o-
mobi la in si p o š k o d o v a l hrbten ico Anton 
Šalamon. — S k o l e s o m so padl i : Marti
na Razgoršek iz Šmartna v Rožni dol ini . 
Pre tres la s i j e m o ž g a n e . — Ferdinand 
Kavčič iz Landeka pri S t rmcu . Poško
d o v a l si j e g lavo in n o g e . — Kari Les -
k o v a r iz Pon ikve . P r e t r e s e l si j e mož
g a n e in ob leža l n e z a v e s t e n . — Leopold 
L e s k o v a r iz Š iben ika pri Š e n t j u r j u . Zlo
mi l si j e nogo. — V T r e m e r j i h j e pade l 
s kozo lca Matija Bauman, doma iz Ša-
l o v c e v . Rani l si j e g lavo in p r e t r e s e l 
možgane . — Nogo si j e z lomi l pri padcu 
Franc Knez iz D o l e n j e vas i pri Prebo l 
du. — Pri d e l u j e v Cretu p a d e l s s t r e 
h e in si z lomi l rebra Maks Skor janc . — 
V P e č o v n i k u j e padla in si z lomi la n o g o 
Marija C e r o v š e k . — Kolk sta si z l omi la 
pri padcu Rozal i ja P l e v n i k iz Sopóte 
pri Podče tr tku in Franc Perger iz P a -
r i ž e l j pri Bras lovčah . 

MOTORIST GA JE P O D R L 

U p o k o j e n e c Anton Teržan iz T r n o v e l j 
j e p r e č k a l Mariborsko c e s t o . Pri p r e č 
k a n j u ga j e podrl motoris t . Teržan ima ; 
z lom reber , poškodbo g l a v e in p r e t r e s j 
možganov . ^ 

PRETEP ! 
i 

V n e k e m pre tepu v Breznem ob So t l i 
j ih j e dobi l po g lav i Pe ter Š t r u k l e c . 

ZASTRUPITEV PRI ŠKROPLJENJU i 

Pri š k r o p l j e n j u z b a k r e n i m apnom s i i 
j e poškodova l oč i Ivan Arl ič z D o b r n e . ' 

NESREČA Z RAZBITO ŠIPO 

Sedemle tn i Avgus t Brinci iz C e l j a j e 
pade l na razbito š ipo . Poreza l si j e roko 
in poškodova l hrbet . 

PRI GAŠENJU POZARA S E JE O P E K E L 

V Črnem vrhu pri Taboru j e s t re la 
udari la v n ek o p o s l o p j e . Pri g a š e n j u j e 
pomaga l tudi Ivan Levk in dob i l o p e k 
l ine po t e l e s u . 

ZASTRUPITEV Z GOBAMI 

S e d e m l e t n a Sonja Fedran iz C e l j a , C e 
c i l i ja Mastnak, S o n j a Mastnak in A n t o s 
Obreza , vs i tr i je iz Zabukovce so j e d l i 
s t r u p e n e gobe . Dobi l i so t e ž k o zas trupi 
t ev . Zdravijo se v c e l j s k i bo ln i šn ic i . 

LIZOL JE PIL 

18-letni D . N. iz C e l j a . N e z a v e s t n e g a s o 
p rep e l ja l i v bo ln i šn ico . 

O K O JE P O Š K O D O V A L 

drobec že l eza pri d e l u Janezu Begu i« 
R o g a š k e S la t ine . 

ZLOM N O G E 

Pri padcu sta si z lomi la nogo 16-letn» 
Ivan V r e č k o iz S o c k e pri Strmcu in Мв' 
rija Oto rep ec iz S lat ine pri Pon ikv i . 

POSKUS SAMOMORA 

Kmet Jerne j Bognar iz Razborja pri 
D r a m l j a h j e poskus i l samomor z obeša
n j e m . Reš i l i so ga pravočasno in pre
pe l ja l i v bo ln i šn ico . 

NA 2 A R E C ŠTEDILNIK JE P A D L A 

El izabeta Vuga iz Turna pri S l ivnic i 
j e po nesreč i padla na žareč štedi lnik-
Vnela se ji j e o b l e k a . D o b i l a j e po v s e * 
t e l e su t e ž k e o p e k l i n e . 

Sem ter tia po novi tržnici 
Najprej me je na T. mučenikov 

skoraj povozil tricikel; malo na
prej je stal tovornjak, s katerega 
so zlagali zaboje in skozi ozek, 
ozek prehod ob njem so se druga 
za drugo mučile gospodinje. Ko 
sem se še sama potrudila mimo 
(pa res potrudila), se je na tržnici 
že začelo pravo življenje. 

Ko sem se sprehajala med mi
zami, sprva nisem skoraj ničesar 
slišala. Vse tisto čebljanje me je 
spominjalo na čebelnjak. Dolgi 
repi, manjše skupine, prodajalke^ 

brez kupcev ... Nedaleč kupuje 
starejša ženica hruške in kar tri 
stojijo okrog nje in se pogajajo 
za nižjo ceno. Nisem čakala izida. 
Glodajoč hruško sem stopila k 
mizi, kjer vsako jutro prodaja 
JOZICA OCVIRK. Poznam jo že 
s stare tržnice. Med pogovorom 
je nekaj gospodinj sicer nejevolj
no odšlo, prodajalka pa mi je vse
eno rada povedala, kako se po
čuti na novi tržnici: 

»Pravi raj je v primerjavi z 
gnečo na dvorišču kina Dom.« 

Nekaj metrov od naju se je 
mlada kmetica opravičevala: 

»Res nisem vedela, res ne! Dru
gič bo že bolje.« 

»Zapomniti si morate, da ...« 
Z mesta, kjer sem stala, nisem 

mogla ujeti konca stavka, zato 
sem stopila bliže in opazila nad
zornika VIKTORJA MURKA, ki 
vneto razlaga mladi prodajalki, 
kako in kaj mora biti na novi 
tržnici. Se meni je povedal: 

»Papir je enkrat za vselej izgi
nil s prodajalnih miz. Pokrite mo
rajo biti s polivinilom in še to le 
z belim. Povrtnina je ločena od 
mlečnih izdelkov, rože prodajajo 
spet na drugem koncu, imamo pa 
tudi pekarno in mesnico.« 

Kaj pa cene? 
»Višje so kot lani, trg pa je v 

zadnjem času odlično založen.« 
Pa pomanjkljivosti nove tržni

ce? 
»Zaenkrat smo še vsi tako na

vdušeni, da tega še nismo opazili. 
Glejte, tamkaj bo vodnjak in tako 
bomo preskrbljeni tudi z vodo. 
Pomanjkljivosti? No, morda bo 
pozimi prepih«, se je nasmehnil. 

Ogledala sem si še prodajalke 
mleka in mlečnih izdelkov, ki so 
v belih predpasnikih itale za belo 
pogrnjenimi mizami, nato pa sem 
stopila proti pekarni in mesnici, 
kjer sem ujela gospodinjo SLA

VO ROZMAN, ki se je z dvema 
polnima cekroma vračala s trga. 

»Da bi vam povedala, kako mi 
je všeč nova tržnica? Menda že 
veste odgovor. Mnogo bolje je, 
kot kjerkoli drugje. Vsaj hitro se 
lahko »zasučem«. Menim, da je 
več kmetov in tudi konkurenca 
ter izbira blaga sta dosti boljši. 
Samo gobe so strašno drage, pa 
perutnine menda ne bo nikoli do
volj,« je še potožila in me v isti 
sapi vprašala: »Zakaj pa je ven
dar v Celju zadnje dni tako malo 
kruha? Prejšnjo soboto sem mo
rala čakati nanj nad dve uri. In 
če je žena povrhu še v službi, mi 
verjemite, da je to precej hudo.« 
Nisem jI vedela odgovoriti. 

Z novo tržnico smo nemara vsi 
zadovoljni. Res, skrajni čas je, da 
smo jo dobili. Lepa je, prostorna, i 
zadovoljne pa so prodajalke, go
spodinje, tržni nadzorniki, skrat
ka vsi, ki jo vsak dan obiskujejo. 
Ce se samo spomnimo na dvori
šče kina Dom, na zimo, na mlake 
in sneg, se šele prav zavemo, ko
liko smo s tržnico pridobili. Pov
sod je lepo v našem mestu in no
va tržnica zdaj še pripomore k 
temu. 

»Da bi še cene padle, pa bi bila 
tržnica še lepša,« pravijo naše go
spodinje. Se jim pridružujemo 
tudi mi? GOBE, GOBE ... 



Telesna vzgoja in šport 

iWLADINSKO PRVENSTVO SLOVENIJE V ŠAHU 

P e š e c - p r v a k 
Pretel<lo sredo je bilo v Celju 

liončano republišl<o prvenstvo v ša-
l,u za mladince. Za mlado genera
cijo celjskih šahistov se je to tek
movanje končalo nadvse srečno in 
jjspešno, saj se je na najvišjo stop
nico povzpel dijak celjske gimnazije 
prane Pešec. Res je, da na turnirju 
n¡ sodeloval mojster Bruno Parma, 
toda navzlic temu, so se okoli ša-
f^ovnic zbrali vsi ostali mladi ljud
je, ki predstavljajo, vrh slovenske
ga mladinskega šaha. In prav za
radi tega je prvo mesto velik uspeh 
2 3 mladega člana celjskega šahov
skega kluba. 

Z osvojitvijo prvega mesta si je 
pešec priboril tudi pravico do sode
lovanja na državnem mladinskem 
prvenstvu, ki bo že prihodnji mesec 
v Srbiji. Razen njega, bo Slovenijo 
jia tem turnirju zastopal še drugo
plasirani z republiškega prvenstva, 
Дпкег81 iz Ljubljane, ki se je na 
celjskem turnirju odlikoval kot zelo 
dober poznavalec teorije. j 

Zmagovalec republiškega prven
stva Franc Pešec je zbral devet 
točk. Na naslednja mesta pa so se 
uveljavili: 2. Ankerst (Ljubljana) 
8 in pol, 3. Žagar 7, 4. PiberI (oba 
Maribor) 7, 5. Kovač (Koper) 7 itd. 
Drugi udeleženec republiškega pr
venstva iz Celja Emil Ojstrež pa je 
zbral pet točk in se uvrstil na 14. 
do 1/. mesto. 

Franc Pešec je letos opravil drugi 
razred celjske gimnazije. Doma je 
iz Creta, star pa je sedemnajst let. . 

Šah igra pet let. Z uspehi na do
sedanjih turnirjih pa si je pridobil 
drugo kategorijo. 

Ko smo mu takoj po turnirju če
stitali k velikemu uspehu in ga 
vprašali še po prejšnjih uspehih s 
šahovskih tekmovanj, je dejal, da je 
lani in letos osvojil naslov okrajne-
ga mladinskega prvaka v šahu. Več
krat pa je nastopil tudi v članskem 
moštvu celjskih šahistov. V teh na
stopih (v ekipah) je dosegel naj
večji uspeh na letošnjem turnirju 
mestnih reprezentanc v Novem me
stu, kjer je na šesti deski zbral od 
sedmih možnih kar šest in pol točke. 

— Kako pa si se pripravljal na 
republiško prvenstvo? 

— Bolj intenzivne priprave na ta 
•lyrnir so trajale deset do petnajst 
dni. V tem času sem se predvsem 
posvetil teoriji zaprtih iger, ki mi 
najbolj »ležijo«. 

Pešec (na levi) in Ankerst med igro 

— Katera partija z republiškega 
prvenstva ti je ostala najbolj v spo
minu? 

Videlo se je, da ga to vprašanje 
ni presenetilo, saj je takoj povedal, 
da je to t is ta igra sedmega kola, v 
katerem se je sestal z Mariborčanom 
Piberlom, k i - j e sicer igralec prve 
kategorije. Po osmi potezi, je nada
ljeval tovariš Pešec, sem ugotovil, 
da sem spravil svojega nasprotnika 
v izgubljeni položaj. Potem pa sem 
damo tako nesrečno premaknil, da 
se je položaj na šahovnici takoj 
spremenil v njegovo prednost in 
moj poraz. Zdaj se je začela ogor
čena bitka, v kateri je moj nasprot
nik zašel v časovno stiske in na
zadnje . . . izgubil. 

— Ali si že kdaj nastopil na re
publiškem prvenstvu? 

— Da, lani. Takrat sem zasedel 
sedemnajsto mesto. 

— Kakšni pa so bili tvoji računi 
pred začetkom letošnjega tekmova
nja? 

— Peto do osme mesto. 
— In zdaj, ko si zmagal? 
— Vesel in srečen sem! 
— Kaj pa načrti za prihodnje? 
— Jeseni grem v Maribor na pro

metno železniško šolo. Tam bom 
imel dovolj priložnosti za šah. Sicer 
pa bom osital še naprej član celjske
ga šahovskega kluba. 

— Kako pa misliš končati držav
no prvenstvo? 

— To bo težek turnir, saj bodo 
na njem zbrani vsi najboljši mladi 
šahisti iz države. Na njem bo sode
lovalo šestnajst igralcev. Računam 
da bom osvojil enajsto do trinajsto 
mesto. Sicer pa, boril se b o m . . . ! 

M. B. 

P O R A Z B R E Z P O T R E B E 

v počas t i tev o b č i n s k e g a prazn ika C e l j a 
j e mo.ška reprezentanca A D Klad ivar ja 
povabi la v g o s t e i zbrano vrs to iz L j u b 
l jane . Čeprav s o bili domač in i favori t i , 
so se d o g o d k i na a t l e t sk ih s tezah in 
osta l ih nas topnih mest ih v e n d a r l e za
sukal i tako , da so domčini potegni l i za 
kra j š i k o n e c in i zgubi l i . C e bi pri v s e j 
s tvari ne bi lo neresnos t i in p o d c e n j e 
v a n j a t e k m o v a n j a , bi rek l i — z m a g a l i 
so z a s l u ž e n o bol j š i . T a k o pa l a h k o re
č e m o le to , da j e pr i še l poraz 71:77 
č i s to brez p o t r e b e . K v s e m t e m n e v š e č n o 
st im pa j e tudi vroče in soparno v r e m e 
pr ipomoglo , da so bili tudi nekater i re

zul tat i pod p o v p r e č j e m . R a z v e s e l j i v pa 
j e bi l povratek in zmaga N a r a k s a v t eku 
na 800 metrov . 

v t r inajs t ih d i s c ip l inah d v o b o j a so 
Ce l jan i odnes l i s e d e m prv ih mest , re-
prezentant i L j u b l j a n e pa preos ta l ih šes t . 
V' s eznam z m a g o v a l c e v pa so se vpisa l i : 
110 z a p r e k e : Lorger 14.6; 100 m: Srno-
vršnik 11.2; 400 m: Stamejč ič (L) 51.6; 
800 m: N a r a k s 1:56.6; 3.000 m: Molan (L) 
9:04.4; v i š ina : Eise l t (L) 175; d a l j i n a : 
Ernest in i (L) 673; pal ica: Lešek 400: 
krog la: Urš ič (L) 13.36; d i sk: Pe terka 
45.14; k l a d i v o : Stepišn ik 54.49; k o p j e : 
Brodnik 64.08; 4X100: Kladivar 44.0. 

Z a z a k l j u č e k š e -

b r z o i u r n i r 
V počastitev občinskega prazni

ka Celja ter pod pokroviteljstvom 
Okrajnega sindikalnega sveta so 
udeleženci mladinskega prvenstva 
Slovenije v šahu odigrali skupaj z 
nekaterimi drugimi člani celjskega 
šahovskega kluba še brzoturnir. 
Skupno je nastopilo trideset igral
cev. Turnir pa je bil ob zaključku 
republiškega prvenstva, v sredo 20.1 
julija. ; 

V finalu je zmagal Ivan Žagar iz 
Maribora z 8 in pol točke. Sledijo: 
Musil in Strajher sedem. Pešec. 
Oder, Janežič in PiberI 6, Kovač in 
Saradjen 5 in pol. Jazbec 4, Zorko 
2 in pol in Pertinač 2 točki. 

p SKROMNA UDELEŽBA 
v počas t i t ev d n e v a v s t a j e so v Zabu-

k o v c i razpisal i k e g l j a š k i turnir , k i pa 
•so se ga razen domač inov ude lež i l i le 
^e č lani k e g l j a š k e g a k l u b a Tehtn ica iz 
C e l j a . V d v o b o j u so zmagal i domačini 
s 27 k e g l j i prednost i . Na račun te zmage 
«0 osvoj i l i tudi l e p poka l . 

P. D . 

D r u g o k o l o 
ZVEZNE ATLETSKE LIGE 

v s oboto •'O. in v nede l jo 31. t. m. 
bo na s tadionu Borisa Kidriča znova 
•zanimivo a t l e t sko t e k m o v a n j e . V dru
g e m ko lu zveznj , a t l e t s k e l ige za m o š k e 
se bodo pomeri l i č lani Klad ivar ja t er 
Dinama in .Mladosti iz Zagreba, v ne-
•icljo pa ž e n s k e S lobode iz Varaždina . 
Mladosti in domačega Klad ivar ja . Prvi 
^an t e k m o v a n j a bodo i zpopoln i l e š e tri 
ž e n s k e e k i p e in s icer Trig lav iz Kranja 
ter prva in druga ek ipa Kladivarja v 
t e k m o v a n j u za tako imenovan i B pro
gram. 

Uredništvo: C e l j e , Titov trg 3 — 
poštni predal 16 — telefon 25-23 
in 24-23 — uprava: Celje. Trg 
V. kongresa 3 — poštni predal 152 
- telefon 23-75 in 2Г 89 — Tekoči 
račtin pri Komunalni banki Celje 
W)3-ro-i-656 — izhaja ob petkih — 
letna maročnina 300, polletna 250, 
četrtletna 125 din — posamezna 
številka 15 din — rokopisov ne 

vračamo. 

Poštnina plačana vgotovinL 

E D I N O K A C 

V petek in soboto je bil v Mari
boru meddržavni dvoboj atletskih 
reprezentanc mladincev Madžarske 
in Jugoslavije. Izbrano vrsto jugo
slovanskih atletov so izpopolnili tu
di nekateri člani AD Kladivarja, od 
katerih pa je največji uspeh — prvo 
mesto — dosegel le Kač v metu 
kopja. Vrgel ga je 64,28 metra da

leč. Sorazmerno dober rezultat ter 
prvo mesto na tako pomembnem 
dvoboju je po dolgem času spet 
svetla točka v vrsti zadnjih Kačevih 
nastopov. Upajmo, in želimo, da bi 
ne bila zadnja. 

Ostali mladinci Kladivarja pa so 
se odrezali takole: Srnovršnik je bil 
v teku na sto metrov četrti s slabim 
časom 11.2 sekunde, tretji pa na 200 
metrov z 22.7. Na 1500 metrov je 
Stajner dosegel svoj osebni rekord 
— 4:03.5 — toda, navzlic temu je 
ostal na četrtem mestu. Isti plas
man je dosegel tudi Korber v teku 
na 1500 metrov čez ovire. Njegov 
čas pa se je glasil 4:29.0. 

Dvoboj se je končal z zmago 
madžarskih gostov 107 : 94 točk. 

DVE NOVI STRELIŠČI 
IN BLIZU 800 TEKMOVALCEV 

Na pobudo okrajnega strelskega 
odbora so bila po vseh občinah celj
skega okraja v počastitev dneva 
vstaje strelska tekmovanja, na ka
terih je sodelovalo blizu osem sto 
strelcev. Tako so člani in članice 
strelskih družin z množično udelež
bo na tekmovanjih dostojno poča
stili praznik 22. julija. Razen tega 
smo v teh dnevih dobili v okraju še 
dve novi strelišči za malokalibrsko 
puško. Prvo so odprli v Preboldu, 
drugo pa na Vranskem. 

Ce bi določali vrstni red posa
meznikov na vseh teh tekmovanjih 
bi prvo mesto pri streljanju z ma
lokalibrsko pušl<o pripadlo Marjanu 
Dobovičniku iz Celja z 91 od 100 
možnih krogov, pri streljanju z 
zračno puško pa je najboljši uspeh 
— 179 od 200 možnih krogov — do
segel Slavko Mlakar, prav tako iz 
Celja. 

V dvoboju med člani strelske dru
žine »Malgaj« iz Šentjurja in pri
padniki predvojaške vzgoje, ki so se 
udeležili logorovanja, je zmagala 
ekipa strelske družine s 706-krogi. 
Pri posameznikih se je na prvo ride
sto uvrstil Slavko Zupane s 162, пл 
drugo pa Franc Kovač (oba Šent
jur) s 153 krogi. I. P. 

K a j | e z L O R G E R J E M ? 
V atletskih vrstah je spet za

vršalo: Lorger je izgubil tek 
proti Petrušiču! Zakaj? Naj
boljši odgovor na to vprašanje 
je dal Stanko Lorger sam — 
zdaj me resno skrbi moja bo
lezen. Imam stalno temperatu
r o . . . Razumljivo je. da pod 
takimi pogoji tudi Lorger ni 
nepremagljiv. Sicer pa zdaj ne 
gre več za zmago, ali poraz 
temveč, za našega atleta, ki 
ga čaka še težek izpit na rim
skih olimpijskih igrah. Ali ne 
bi bilo najbolje, če bi zdaj naj
prej poskrbel za svoje zdravje 
in se nato čil in krepak znova 
podal na start? 

Stanko Lorger je izgubil tek 
proti Petrušiču na meddržav
nem dvoboju Jugoslavija : Bol
garija v Beogradu. Dosegel je 
isti čas kot zmagovalec 14.4 se
kunde. Dvoboj je izgubil šele 
v zadnjih metrih, saj je znano 
da je imel Lorger nekaj pred
nosti pred svojim zasledoval
cem še na zadnji zapreki. 

Medtem, ko se Roman Lešek 
tokrat ni uveljavil, saj ni pre
skočil začetne višine 410cm, pa 
je Važič zasedel drugo mesto 
v teku na 800 metrov v času 
1:52.9. V tej disciplini je zma
gal Ljubljančan Ingolič z dve
ma desetinkama boljšim ča
som, kot ga je dosegel Važič. 

.Meddržavni dvoboj pa se je 
končal z visoko zmago jugo
slovanske reprezentance 121 in 
pol: 84 in pol točke. 

N A P O V E D I S E N I S O u i e s i i i č i l e 

Pretek l i t eden j e bil na L j u d s k e m ko
pal i šču v C e l j u prvi d e l l e t o š n j e g a re
p u b l i š k e g a p r v e n s t v a v waterpo lu za 
č l a n e . U d e l e ž i l o se ga j e pet najbo l j š ih 
s l o v e n s k i h k lubov , ki so C e l j a n o m z iz
j e m o treh t e k e m pr ikaza l i d o k a j s lab 
waterpo lo . Lovor iko n a j b o l j š e g a so si 
tudi tokrat zas luženo pr i svo j i l i igralc i 
k r a n j s k e g a Tr ig lava , ki pravzaprav ra
zen v t e k m i z Neptunom in C e l u l o z o iz 
Krškega niso imel i doras l ega nasprot
n ika . 

Prognoza p r e d s e d n i k a N e p t u n a tova
riša Ložarja o v i s o k e m p lasmaju c e l j 
skih waterpo l ì s tov se ni uresn ič i la . Ce
l jani so v t e k m a h z I l ir i jo in Ce lu lozo 
razočaral i , kar j ih j e stalo d r u g o mesto . 
Kaže , da so ce l j sk i igralci po prvi t ekmi 
proti Tr ig lavu n e k o l i k o p o d c e n j e v a l i 
v s a j na pap ir ju s labše n a s p r o t n i k e ; to 
se j im j e br idko m a š č e v a l o . Še l e potem, 
ko j im j e š lo »za nohte« so se zagriz l i 
in premaga l i favor iz irano e k i p o L j u b 
l jane t er se s tem d e l o m a oddolž i l i za 
p r e j š n j e poraze in se reš i l i z a d n j e g a 

mes ta . N a p o v e d o s o d e l o v a n j u v drug i 
z v e z n i l ig i pa bo bržkone os ta la l e na
poved , s a j C e l j a n o m v d r u g e m d e l u pr
vens tva v e r j e t n o ne bo u s p e l o premagat i 
v seh svoj ih nasprotn ikov , kar bi j i m 
omogoča lo odhod na k v a l i f i k a c i j e za 
zvezno t e k m o v a n j e . 

Na sp lošno lahko rečemo , da j e bila 
kva l i t e ta pr ikazanih iger d o k a j povpreč 
na z i z j e m o d v o b o j e v .Neptuna s Tri
g lavom in L j u b l j a n o , k j e r so éni in 
drugi pr ikaza l i l epo in u č i n k o v i t o igro. 
N a žalost j e t e k m o v a n j e p r e c e j o v i r a l o 
h ladno v r e m e in mrzla voda , kar j e v 
ve l ik i meri tudi vzrok za s labo igro v s e h 
s o d e l u j o č i h . Moštvo N e p t u n a j e s v o j e 
t e k m e odigra lo z nas l ednj imi izidi: N e p -
tu : Tr ig lav 2:4, Neptun : C e l u l o z a 5:6. 
Neptun : I l irija 6:9 in Neptun : Ljub
l jana 4:3. 

Te dni s e v Kopru o d v i j a l e t o š n j e 
prvens tvo LRS za mlad ince . Upajmo, da 
bodo ce l j sk i mladinci uspešne j š i od svo
j ih s tare j š ih tovar i šev . 

E. G. 

7 6 : 5 f i V p l a v a n j u - 9 ^ 3 v w a t e r p o l u 

V K O R I S T G O S T O V 

Pre tek lo sredo popo ldne j e bil na l jud
skem kopa l i š ču v C e l j u pr i ja t e l j sk i d v o 
boj v p l a v a n j u in w a t e r p o l u med zagreb
š k o Mladost jo in domač im N e p t u n o m . 
Čeprav so v obeh panogah zmagal i gost 
j e , so se v e n d a r l e tudi domačini izka
zal i z mars ikater im dobrim rezul ta tom. 
To v e l j a tako za Borisa Or la kot tudi 
za D a n i j a Vrhovška , ki j e znova posta
vi l od l i čen čas na s to metrov hrbtno . 

P lava ln i d v o b o j s e j e konča l z zmago 
Mladosti 76:54 točke , razen tega pa so 
gos t je zmagal i tudi v w a t e r p o l u s 9:3. 
Tu so bili Zagrebčani zas topani z mla
d insko vrsto , ki j e državni prvak . 

Rezul tat i . MOŠKI. 400 prosto: 1. Ore l 
5:17.2, 3. Š i n i g o j ; 200 prsno: 2. Radošev ič 
3:04.3, 3. Šušterš ič ; 100 krav i : 3. Ore l 
1:07.2. 4. Trbovc: 100 hrbtno: 1. Vrhov-
šek 1:14.8, 2. Toplak 1:20.1; 100 m e t u l j 
ček: 1. Radošev ič 1:29.0, 2. J. Goršič 
1:29.1; 4 x 1 0 0 krav i : 1. Mladost 4:30.4. 
2. Neptun 4:36.3. ŽENSKE. 100 prsno : 
3. Pipan 1:45.5. 4. Grčar; 100 hrbtno: 
3. Zupane 1:49.1. 4. Kožar; 50 m e t u l j 
ček: 3. Pipan 45.8, 4. N a r o b e ; 100 krav i : 
3. Zupane 1:32.3; 4 X 5 0 m e š a n o : 1. Mla
dost 2:43.7, 2. N e p t u n 3:16.0. 

Izven k o n k u r e n c e so nastopi l i tudi pi
onirj i in p ion irke . Na 100 m krav i j e 

zmagal Prodan (Neptun) z 1:19.0, na 50 
prosto Lepet ič Mičo s 44.6 in na 50 pro
sto za p i o n i r k e Ložar Nik ica s 59.3. 

P i o n i r j i N e p t u n a 
n a j b o l j š i 

Pretek l i t eden j e bi lo na V e l e n j s k e m 
j e z e r u c o n s k o p r v e n s t v o p ion ir j ev v pla
v a n j u , ki so se ga po leg domačega Par
t izana ude lež i l i še k lubi iz Ce l ja , Trbo
v e l j in K r š k e g a . N a j u s p e š n e j š i so bili 
p ionirj i N e p t u n a , ki so v tr inajs t ih di
sc ip l inah p l a v a l n e g a programa zasedl i 
d e v e t prvih mest . N a j b o l j š i c e l j sk i pla
valc i so d o seg l i n a s l e d n j e rezu l ta te : 
Goršič Janez na 200 prosto 2:42.0 (1. me
sto) , na '50 prosto 52,4 (1. mesto) na 50 m 
metu l j ček 38,6 (1. m e s t o ) ; Zupane Vera 
na 50 m prosto 38,6 (1. mes to ) , na 50 m 
hrbtno 46,0 (1. m e s t o ) ; Pipan Marija na 
50 m metu l j ček 45.0 (1. mesto) , Zdolšek 
Vida na 50 m pros to 45.9 (1. mes to ) ; Pro
dan Zvonko na 200 m prosto 2:56,0 (4. 
mesto) , na 50 m prosto 54,0 (2. mes to ) . 

V š tafe tnem p l a v a n j u na 4 X 5 0 m pro
sto in mešano so b i le c e l j s k e p ion irke 
obakrat prve , p ionir j i pa drugi . 

M E T K A 

m 

ž e l e z o m a 
V počastitev občinskega praznika 

Celja in dneva vstaje je bil v sredo 
zvečer po celjskih ulicah tradicio
nalni štafetni tek članov in članic 
celjskih delovnih kolektivov. Z le
tošnjo udeležbo ne moremo biti za
dovoljni, saj so manjkali celo ko
lektivi največjih celjskih industrij
skih podjetij. Kakor v moški, tako 
so tudi v ženski konkurenci startale 
po štiri štafete, kar je za celjsko 
občino več kot premalo! 

Med ženskami je zmagala vrsta 
Metke s 3:12.0, naslednja mesta pa 
so zasedle ekipe: Železarna Store 
3:13.8, Zavod za socialno zavarova
nje 3:27.8 in Ljudski magazin 3:46.6. 
Pri moških je zmagala vrsta štor-
ske železarne s 4:05.2, na drugo me
sto se je plasirala vrsta Železninar-
ja 4:10.8, na tretje tovarna volnenih 
odej Škof ja vas 4:16.4 in na četrto 
Avtobusni promet 4:17.0. 

LJUDSKA TEHNIKA »ZLA
TARNE« CELJE« CELJE 

opravlja hitro. Kva l i t e tno in 

poceni vse vrste, uslug kakor 

sledi: valjanje in vlečenje žic, 

valjanje kovin, topljenje ple

menitih kovin, graviranje in 

i z d e 1 o v a n j e št a n c y s eh v r s t. 

TRGOVSKO PODJETJE 
KURIVO CELJE 

prodaja naslednja osnovna 

sredstva: 

^ 4 konje 
4 železne vozove in 2 voza z 

gumijastimi kolesi 

Ogled dnevno do 14. ure na 
Lavi 17, Celje 

Komisija za sklepanje in odpovedovamje delovnih razmerij pri 

KOMUNALNI BANKI CELJE, PODRUŽNICI ŽALEC 

razpisuje naslednje delovno mesto: 

1. REFERENTA DRUŽBENE EVIDENCE 

Pogoj: popolna srednja šola. Nastop služlae takoj. Pismene po
nudbe pošljite na naslov: Komunalna banka Žalec. 

T A B O R J E N J E P R E D V O J A Š K E 
V Z G O J E 

Obvezniki p r edvo ja ške vzgoje 
s področja konj iške občine so t u 
di letos na l e tnem tabor jenju . P o 
leg r edn ih vojaških vaj imajo še 
n e k a t e r a d ruga p redavan ja , pr i 
ka te r ih sodelujejo p reds tavn ik i 
poli t ičnih organizacij te r druš tev . 

TOVARNA ŽIČNIH IZDELKOV »ŽIČNA« CELJE 

Ipavčeva ulica 20 

sprejme v uk 4 VAJENCE za kovinsko stroko 

Interesenti naj se javijo v sekretariatu podjetja. 

PRODAM 

P R O D A M vinograd s h išo in sadovnja 
kom ter n e k a j gozda, o d d a l j e n o 20 
minut od g l a v n e ces te ali m e n j a m za 
dobro O l i m p i j o 1959. Zgajnar Marjan, 
Mariborska 174. 

P R O D A M dobro o h ra n jen Puch ro l ler 
125 ccm, C e l j e , V e s e l o v a 15. 

U G O D N O prodam enodruž insko h i šo z 
vrtom v b l iž in i C e l j a — lepa l ega — 
t a k o j v s e l j i v a . 

P R O D A M P U C H (galeb) nov, prevože 
nih 3000 k m , og led možen v s a k d a n . 
N as l ov v upravi l i s ta . 

P R O D A M vodni pesek , tesan l e s , me
nja ln ik za avto Ford 4-brzinski , s t r o j 
no o l j e , 200 k g d e c i m a l n o tehtn ico in 
20 kg namizno tehtn ico , C e l j e , D e l a v -
iSka 23. 

PRODAM zaradi s tarost i malo p o s e s t v o 
s h išo in gospodarsk im p o s l o p j e m . Le
pa lega v bl iž in i C e l j a . Na s lo v v upra
vi l i s ta . 

PRODAM m a n j š e p o s e s t v o v Začretu št . 
10 pri L j u b e č n i . 

PRODAM štedi ln ik Goran, s k o r a j nov . 
O g l e d popo ldne . Nas lov v upravi l i s ta . 

P R O D A M tr isobno s t a n o v a n j e s prit i -
k l inami v l ep i v i l i . N a s l o v v upravi 
l i s ta . 

STANOVANJA 

NUDIM s t a n o v a n j e in hrano za pomoč 
v gospod in j s tvu v d o p o l d a n s k e m času . 
Nas lov v upravi l i s ta . 

IŠČEMO zakonca za h i šn ika z z a m e n j a 
v o s tanovanja . Na s lo v v upravi l i s ta . 

ZAMENJAM 3-sobno s t a n o v a n j e v last
ni hiši za e n a k o v centru mes ta . Vpra
šati: Stožir Milena. Trg svobode 7, Ce
l je . 

T R O S O B N O komfortno s t a n o v a n j e za
menjam za e n a k o . Ponudbe pod šifro 
»Komfortno«. 

LEPO o p r e m l j e n o sobo dam 2 d i j a k i n j a 
ma. N as l ov v upravi l i s ta . 

SLUŽBE 

IŠČEM dobrega ml inarja za domač ml in . 
Plača po dogovoru . Medved Maks. 
Podčetrtek . 

IŠČEMO honorarno per ico za t e d e n s k o 
p r a n j e f r i zer skega per i la . Po izve s e v 
sa lonu brivnica Janez, C e l j e , Trg 5. 
kongresa . 

R A Z N O 

STAREJŠA V D O V A žel i spoznat i zna-
č a j n e g a m o š k e g a , u p o k o j e n c a ali us luž
benca v s tarost i od 55 do 65 l e t . Po
nudbe pod š i fro »Situirana«. 

PREKLICU JEM ž a l j i v k e zoper s tano
v a n j s k o k o m i s i j o Že lezarne Štore . Fer-
liž Marija , Štore . 

IŠČEM o p r e m l j e n o ali prazno sobo v 
mestu ali okol ic i C e l j a . Na s lo v v 
upravi l i s ta . 

SPREJMEM u p o k o j e n k o k tr ič lansk i dru
žini, ki bi bi la p r i p r a v l j e n a posprav
l jat i s t a n o v a n j e in e v e n t u a l n o kuhat i . 
Ponudbe na upravo l i s ta pod »Pošte
na«. 

ENO ALI DVE prazni sobi , vhod s stop
nišča , iščem prot i poso j i lu , p lač i lu iia-
p r e j ali kup im. P o n u d b e pod šifro 
»Center«. 

KUPIM 
KUPIM s tavbno p a r c e l o v C e l j u , sonč'na 

l ega . Fonda , G o m i l s k o . 
KUPIM k o m p l e t n o dobro k o p a l n o peč . 

C e l j e , D e l a v s k a 23. 

OKRAJNI O D B O R ZVEZE SLEPIH 
CELJE 

išče soc ia lno č u t e č o druž ino ali vdovo , 
ki bi bila pr iprav l j ena na podlagi pla
či la sprejet i našo č lan ico Eriko Pajk na 
s tanovanje in hrano in to v C e l j u . Na
d a l j n j a pojasn i la s e dob i jo v tukajšnj i 

p isarni . 

RAZPIS 
Upravni odbor m l a d i n s k e g a doma Tonč
ke C e č e v e , C e l j e razp i su je mesto 

R A Č U N O V O D J E 
Pogoj i : s r e d n j e š o l s k a izobrazba ali več
le tna praksa v računovods tvu . Plača po 
uredbi . Nastop s lužbe: 1. s eptembra . 
Ponudbe poš l j i t e na upravo Mladinske
ga doma Tončke C e č e v e . 

Razpisna k o m i s i j a pri Zdravstvenem do 
mu v C e l j u r a z p i s u j e 

1 d e l o v n o m e s t o p r a k t i k a n t k e za 
k n j i g o v o d s t v o . 

P o g o j : d o v r š e n a o s e m l e t k a . Rok za v l a 
g a n j e p r o š e n j j e do 10. avgusta 196d. 

RAZPIS 
EKONOMSKA ŠOLA V CELJU s p r e j 

me za šo l sko l e to 1960-61 v t e č a j za d v o 
letni š tudi j za borce in akt iv i s t e NOV 
30 t e č a j n i k o v . 

P r i j a v e s p r e j e m a do 10. avgus ta 
Okrajn i komite ZKS C e l j e , k jer dob i jo 
in teresent i tudi obrazce za pr i javo in 
vsa n a d a l j n j a po jasn i la . 

v zvezi z razpisom D r ž a v n e g a zavaro
v a l n e g a zavoda. D i r e k c i j e za LR S love 
ni jo , o b j a v l j e n i m v »Delu« d n e 12. j u 

ni ja 1960 
r a z p i s u j e 

DOZ C e l j e n a s l e d n j a prosta d e l o v n a 
mes ta : 

4 in terne u s l u ž b e n c e — re ferente — 
srednja s t rokovna izobrazba. Kandida
ti na j v lož i jo pr i jave do 16. avgusta 
1960. v pr i jav i j e treba naves t i : rojstni 
datum, šo l sko i zobrazbo in morebi tna 
s l u ž b e n a le ta . — P r i j a v e j e treba po
slati na: D r ž a v n i z a v a r o v a l n ; zavod, po

družnica C e l j e . 

KÎNO 

KINO UNION 

Od 29. 7. do 2. 8. 1960 - »KOČIJA 
SANJ«, j u g o s l o v a n s k i esc 

KINO METROPOL 
Od 31. 7. do 3. 8. 1960 - »SESTANEK 

S HUDIČEM«, francoski barvni 

LETNI KINO 
Od 29. 7. do 1. 8. 1960 - »ZADNJI PA

RADIŽ«, amer i šk i barvni esc 

MLADINSKI KINO CEL!E 
30. in 31. 7. 1960 - »PRFOKS«. n e m š k i 

film 

KINO S V O B O D A ŠEMPETER 
Od 30. do 31. 7. 1960 - »MLIN LJUBEZ

NI« francosko-špansk i barvni 
Od 3. do 4. 8. 1960 - »MISS STONE«, jm-

g o s l o v a n s k i barvni esc 



Nevarne reči v Kongu 

v obširni deželi ob reki Kongo 
je te dni prišlo do hudih nemirov. 
Najmlajša republika, ki je šele 
letos dobila popolno neodvisnost, 
je postala žrtev spletk v svetov
ni politični areni, žrtev okore
lega kolonializma. Ni dolgo tega, 
ko so v bivši belgijski koloniji v i 
h a m o pozdravili neodvisnost in 
se v miru poslovili od svojih b iv 
ših gospodarjev. Toda te dni so 
se bivši okupatorji spet vrnili 
v deželo, češ, da so Belgijci v 
Kongu potrebni zaščite in da 
mlada republika še ni zrela za 
samostojnost. Kolonialisti so našli 
svoje zveste sluge tudi med črn
skimi voditelji v Katangi in stvar 
je prišla tako daleč, da so morali 

poseči vmes narodi, ki so poslali 
v Kongo čete pod zastavo OZN, 
ki naj zamenjajo vojaštvo belgi j 
ske intervencije. Po Koreji in 
Egiptu je v tretjič morala Orga
nizacija združenih narodov naglo 
ukrepati, da bi ne prišlo do tež
jih, za svetovni mir nevarnih za
pletov. 

Kongo je ena največjih dežel 
v Afriki. Po obsegu je skoraj de
setkrat večji od Jugoslavije, ven
dar v Kongu živi l e nekaj nad 
11 milijonov ljudi. Okoli 10 mi 
lijonov in 700.000 je črncev, med
tem ko belci z nekaj nad 54.000 
ljudi predstavljajo resnično manj - . 
šino. Vendar je ta manjšina bila . 
do včeraj še gospodar političnega •* 
in je še. danes gospodar ekonom- '1 
skega življenja v deželi. i 

Ustje reke je znano že od 15. | 
stoletja, vendar je kolonizacija te 
dežele začela šele v zadnji tret
jini 19. stoletja, ko je r-aziskova-
lec Stanley prodiral v notranjost. 
Večjega dela Konga se je pola
stila Belgija, del je pograbila 
Francija (današnja republika 
Kongo v francoslii skupnosti na
rodov), majhen del ob ustju reke 
Portugalslia in drugi. Po znanem 
berlinskem dogovoru so domala 
vse kolonialistične države EvroF>e 
začele svoje načrtno izkoriščanje 
te bogate dežele. Polovico narod
nega dohodka so v Kongu pobrali 
monopoli, medtem ko je druga 
polovica pripadala domačinom, 
ali bolje rečeno 90 odstotkom vse 

ga prebivalstva. Ob črncih v Juž
ni Afriki so v Kongu domačini 
bili najbolj izkoriščani. Domala 
nobenih političnih pravic, na m e 
ji suženjstva, zapostavljenih in iz
ročeni na milost in nemilost so 
črnci plemen Bantu, Sudanskih 
črncev in Pigmei cev, preživljali 
najtežje obdobje v svoji zgodo
vini. Samo podatek, da je ko
maj po trideset črncev zaslužilo 
komaj po toliko, kolikor je za
služil en sam beli delavec, zgo
vorno potrjuje to potrditev. 

Protikolcnialistično združenje 
Abaco je bilo težke politične boje 
in končno s pomočjo simpatij 
svobodoljubnih sil v svetu zma
galo. Vendar so mladi republiki 
vrgh polena pod noge še preden 
je mogla shoditi. 

So res notranji nemiri v neka
terih pokrajinah bili vzrok? 

Mnogo je stvari, ki dajo mi
sliti, če je res šlo pri zadnji in
tervenciji le za zaščito belih pre
bivalcev? 

Zakaj? 
Zato ker je Kongo prvi v svetu 

v pridobivanju urana. Zaloge te 
strateške rude znašajo okoli 
10.000 ton. Prvi na svetu je Kongo 
tudi v proizvodnji kobalta (o ko-
baltovi bombi dosti čujemo), man
gana je v Kongu obilica, za njim 
pa cele vrste drugih rudnin vse 
do platine, zlata in dragega ka
menja. 

Brez dvoma so to tudi vzroki, 
da so se kolonialisti skesali nad 
tem da so dali Kongu neodvis
nost. Najbolj pa gotovo to, da so 
v Kongu na vladi ljudje, ki ka
kor kaže, nimajo ravno posluha 
za ponižne plesalce po taktu glas
be svojih bivših gospodarjev. 

Toda vse to je zaman. Tok časa 
gre naprej nezadržno in zanes
ljivo kakor motne vode reke Kon
go, ki se vali v Atlantik. 

C. k. 

R E C I T E 

l ì I L ! 
Mati v Normandiji, mati v 

Ukrajini, ti mati v San Fran
čišku in Londonu, v Ham
burgu, Oslu, Kairu in Ne-
aplu — matere vseh konti
nentov, matere vsega sve
ta... Ce vam jutri zapove-
do: rodite otroke, za bolni
ške sestre vojnih bolnišnic 
in nove vojake za nove bitke 
— matere vsega sveta — po
tem preostane samo eno: 

Recite NE! Matere, recite 
NE!! 

Kajti, če ne porečete NE, 
če VE ne porečete ne ... Ma
tere, potem ... potem ... 

. .. potem ho hlatnosiva, 
svinčenotežka tišina legla, se 
valila, grizla, se širila v šol
ske izbe, v univerzitetne pre
davalnice, v gledališča, na 
športna in otroška igrišča — 
Odvratno, vsiljivo in neza
držne. 

... potem ho sočno vino 
razlito v razbitih kleteh pro
padalo, rii bo osteklenil v 
presušena zemlji, krompir ho 
zmrznil na zapuščenih nji
vah in krave hodo molele 
svoje otrdele noge kvišku 
kot leseni štrclji prevrnjene-
ga molznega stolčka ... 

... potem hodo v inštitu
tih iznajdbe genialnih zdrav
nikov skisane, zdrobljene, z 
gobami preraščene ... 

... potem ho med prevr-
njenimi mizami, na razbitih 
krožnikih kruh pozelenel, bo 
maslo zaudarjalo kot pokvar
jeno milo, žito ho ležalo oh 
zarjavelem plugu kot potol-
čena vojska, tovarne prera-
ščene z večno travo hodo 
razbite — razbite — razbite. 

... potem ho zadnji človek 
z raztrganim drobovjem in 
zastrupljenimi pljuči ohrez-
umljen divjal pod strupeno 
vročim soncem in nihajoči
mi zvezdami, sam med ne
preglednimi množičnimi gro
bovi, med mrzlimi betonski
mi stenami razdejanih mest. 

Zadnji človek, nor, obrez-
umljen, obupan in obtožu
joč ... Njegova strašna ob
tožba, ZAKAJ? se bo zgub
ljala v gluhi stepi, odmeva
la med pošastnimi ruševina
mi, tonila v prahu cerkva, 
se odbijala oh betonske bun
kerje, se sprevračala v krvav 
krohot... Nihče je ne bo 
slišal, nihče na tožbo odgo
voril ... Zadnji živalski krik, 
zadnjega človeka — živali... 

To se bo zgodilo, vse to ... 
jutri, jutri morda, morda že 
nocoj, morda že zvečer... 
Samo, samo če ... Ce ne po
rečete NE! 

(Odlomki iz 
Wolfgang Borhetove zbir

ke, prevod J. K.) 

# Ženske imajo vedno tri mož
nosti, da prebrodijo hišno krizo: 
Da se pošteno izjočejo, da gredo 
k advokatu, ali pa da prestavijo 
pohištvo v stanovanju. 

Raketa 

Dobili smo pismo, v katerem nas 
bra!ec »Zanmivosti« vprašuje, ka
ko je mogoče, da raketa lahko leti 
skozi brezzračni prostor, ko ji je za 
odriv potrebna snov, ki daje odpor. 

Naš čitatelj je na pol na pravi po
ti. .Umetna leteča telesa tipa rakete 
ne delujejo več na principu elis, ki 
vlečejo ali potiskajo letalo skozi 
zračne gmote. Raketa pa tudi ne de
luje po principu, ki ga poznamo pri 
ribah z mehurjem in recimo po tem 
kako navaden otroški balon sfrči 
v zrak, če ga napihnemo in nezave-
zanega spustimo. To bi bil princip 
stisnjenega plina. 

Raketa je naprava, ki deluje na 
odtisk. Iz zgorevalnih kamer, kjer 

se spreminjajo določene snovi v 
energijo, pritiskajo delci energije na 
vse stene raketnih izpustov. Toda ta 
enak pritisk je zaradi odprtin v iz-
pustnih ceveh zmoten. Na odprtini 
nasproti ležeči steni nastane velik 
pritisk, ki poriva raketo v nasprot
no smer od njenih odprtin. Zato pa 
ni potreben, zrak, ki bi dajal odpor 
skozi odprtino bežečim plinom. 

Sicer pa ni več potrebno dokazo
vati, da je to mogoče. Nekaj vesolj
skih raket, ki so obkrožile zemljo 
obšle luno, treščile na površino me
seca in se podale v orbito okoli son
ca, je zgovoren dokaz, da rakete 
ne potrebujejo zraka. Spomnimo se 
»lunika«, ki je na poti do meseca 
svojo tretjo stopnjo izstrelil v od
daljenosti, kjer zanesljivo ni nobe
nega zraka več. 

P O Z A B L J E N I S P O M I N I 
o P O Z A B U E N I V O J N I 

V univerzitetni založbi v Tek
sasu je te dni izšla knjiga na 150 
straneh, ki opisuje dramatične 
dogodke o »neki mali vojni«, da-

Pisatelj spremljevalcem na bo
jišču balkanske vojne leta 1912 . . . 

leč od novega kontinenta. Ta v o j 
na je bila za Američane res m a 

la, toda za Črnogorce, ki so se leta 
1912 na življenje in smrt spopri
jeli s Turki, je bila velika. 

Kako je prišlo do tako pozne iz
daje te knjige? 

Leta 1912 je Irec Joyce Cary, 
željan avanturizma, pripotoval z 
Rdečim križem na bojišče balkan
ske vojne. Mladi mož, ki je šele 
pred meseci zapustil Oxford, se je 
naenkrat znašel med junaškimi 
Crnogorci in živel z njimi težke 
vojne trenutke. 

Ko se je Cary vrnil na Zapad 
in pozneje živel v Ameriki, je 
svoje zapiske zbral in opisal, toda 
nikoli ni končal. Izdal je sicer 
dve, tri knjige, leta 1957 pa je 
umrl kot komaj znan publicist. 
Toda med njegovimi nedokonča
nimi deli so našli rokopis »Spo
mini na Bohote«, na vaščane ne
kega črnogorskega zaselka v pla
ninah ob albanski meji. 

CE SO ŽEPI FARANOV. . . 
Lloyd Douglas, znan ameriški 

romanopisec, je bil v mlajših letih 
duhovnik. Nekoč so ga vprašali, za
kaj je dal svečeniški suknji slovo. 
Lloyd je prostodušno priznal: 

— Bil sem sit tega, da bi moral 
celo faro postaviti na glavo, da bi 
si natresel nekaj drobiža. — 

Ruske ikone 

Pravoslavne cerkve in kapele v 
naši državi sicer niso nekaj nena
vadnega. Nasprotno. Na jugu, zlasti 
pa v Srbiji imamo prave umetnine 
velike vrednosti, zlasti pa samosta
ne, katerih zgodovinski in umetnost
ni spomeniki so predmet zanimanja 
vsega sveta. 

Dokaj redkeje najdemo pravoslav
ne cerkve na Hrvatskem, zlasti pa 
jih v Sloveniji skoraj ni. Pravoslav
no cerkev v Celju so Nemci med 
vojno porušili, ostala je edino cer
kev v Ljubljani. 

Vendar imamo v Sloveniji pravo 
rusko kapelo, kjer so vsi napisi v 
ruski cirilici in kjer so podobe pra
ve ruske ikone. In to pod Triglavom 
v nizkem gozdiču ob serpentinasti 
cesti čez Vršič. V višini nad tisoč 
metrov se skriva v pritlikavem bu
kovju. Izdelana je iz skodelj, ka
kor so pokrite vse planinske hiše na 
Gorenjskem in v alpskem svetu 
sploh. 

Kako je prišla ta kapelica v tiši
no gorskega veta, v okrilje razri-
tih vršacev v Julijcih? 

Med prvo svetovno vojno so Av
strijci gradili cesto čez Vršič. Za 
gradnjo so uporabili ruske ujetnike, 
ki so tu živeli v izredno težkih po
gojih in s primitivnim orodjem gra
dili eno najholj slikovitih in drznih 
alpskih cest pri nas. Blizu kapelice 
je bilo taborišče barak. Neko zimo 
je snežni plaz zdrvel čez taborišče 
in pokopal pod mrzlo odejo na sto
tine Rusov. Preživeli so v spomin 
nanje postavili v gozdiču kapelico, 
ki si jo danes ogleda malone vsak 
ki popotuje čez Vršič. 

Jure Krašovec 

Plavooke vodne vile 

v C E L J S K I H V O D A H 
Balet v v o d i . . . V Celju doslej 

samo na kino platnu — v soboto 
zares. Gledalce okoli plavalnega ba
zena spreletava srh, ko so nimfe 
zahodnonemškega Neptuna zlezle v 
vodo. Kako nebi, saj je bilo pre
sneto mrzlo v soboto zvečer ob Sa
vinji. 

Dekleta plavalnega kluba »Nep
tun« iz Osnahrücka so zaslužila 
polno priznanja. Pokazala so, da so 
spretnosti v vodi še vse drugačne 
od tiste; ostani na površmi in ne 
utoni. Vrsto nastopov so izvedle s 
precizno natančnostjo, eleganco in 
gracioznostjo. Zal je bila večina 

njihovih gibov, prevratov, obratov in 
drugih spretnosti skrita očem celj
skih gledalcev. Taka prireditev 'bi 

. nu jno morala biti v osvetljenem ba
zenu in v kristalno čisti vodi. V 
Celju tega žal ne premoremo. 

Dekleta nemškega Neptuna, stara 
so med 13 in 20 let, so čiste šport
nice. V Nemčiji je ta vrsta plaval
nega športa zelo razvita, saj vsako 
leto prirejajo državna tekmovanja 
v umetnem plavanju. V Celju je na
stopila tudi njihova državna prva
kinja s solo točko. Med točkami pe
strega sporeda so vnesle tudi »ples 
gejš«, točko, ki jim je lani prinesla 

OBISK NEMŠKEGA 
CELJSKEMU »NEPTUNU« 

i 
zmago na državnem, prvenstvu. 

Umetno plavanje goji zahodno-
nemški »Neptun« že okoli deset let. 
Ta disciplina zahteva, to je razum
ljivo, obilo smisla, še več pa vaje 
in truda. 

Plavooke vodne vile s severa so 
zaslužile priznanje, ki so ga bile 
tudi deležne. Toda mimogrede še 
majhna misel: 

V Celju smo pred leti že posku
šali nekaj podobnega, žal je ekipo, 
ki bi naj prestala svoj »vodni krst« 
v Rimskih Toplicah, odnesla ploha. 
Mar bi ne bilo vredno ponovno za
četi. .VVar celjski Neptun nima nimf? 

Linolej, volnene odeje, strugala 
in prešite odeje 


